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Do Štěpánkovic Dorazil první sníh
První sníh dorazil do Štěpánkovic přesně týden po sv. Martinovi a proměnil naši obec v krásnou 
pohádkovou krajinu. I když venku výrazně klesla teplota a svádí k zachumlání se do deky u krbu 
s hrnkem horkého čaje, určitě stojí za to alespoň na chvilku vyjít ven a pozorovat všechnu tu bílou 
krásu kolem. 
 Veronika Wihodová, redakce
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Slovo StaroSty
Vážení a milí spoluobčané,  

čtenáři Štěpánkovického zpravodaje,

rok se s rokem sešel a máme tu znovu adventní čas a cítíme blíz-
kost Vánoc. Letošní rok byl trošku zvláštní. Z coronavirové krize jsme 
se dostali a přišla další, tentokrát energetická. Nevíme, jak moc za-
sáhne do našich životů, jak ovlivní jednání nás samotných a celé naší 
společnosti. Budeme se muset uskrovnit, to ví asi dnes každý z nás.

Již za několik dnů budeme slavit Štědrý den a následující vánoční 
a novoroční svátky. Advent je dobou určenou k zamyšlení a vzpo-
mínkám. Měli bychom se zastavit a zamyslet se nad smyslem Vánoc 
v současné době.

Zvláštní atmosféru Vánoc cítíme asi všichni, když se za světel 
svíček každý rok sejdeme u vánočního stromku. Ale Vánoce nejsou 
pouze nazdobený stromeček obložený spoustou dárků, slavnostní ve-
čeře, pouštění lodiček ze skořápek a rozkrajování jablíček.

Vánoční svátky a před nimi předcházející adventní doba jsou časy, 
kdybychom se měli v dnešní uspěchané době zastavit, zamyslet se 
a věnovat co nejvíce svého času svým blízkým a přátelům.

Přátelství je mezilidský vztah vyznačující se vzájemnou náklon-
ností a porozuměním. Lidé v přátelském vztahu se vůči svým protějš-
kům chovají ohleduplně a chtějí pro své přátele to nejlepší.

Důležitá je vzájemná upřímnost, důvěra a schopnost empatie. 
Přátelé se svým protějškům mohou svěřit se svými pocity a názory 
bez strachu, že by za ně byli odsuzováni. Proto bychom si měli uvě-
domit, a doba adventu je tím pravým obdobím, jak se chováme vůči 
ostatním, jak velkou oporou jsme pro naše přátele a všechny, kteří nás 
potřebují.

Dovolte mi, abych vám všem v tomto období popřál co nejméně 
stresu, abyste si v této vánoční době našli více času nejen pro své 
blízké z rodinného kruhu, ale i pro skutečné přátele.

Těm nejmenším bych chtěl popřát hodně dárků pod stromečkem. 
Nám dospělým přeji klid a dostatek rodinné pohody, těm starším 
hlavně pevné zdraví a dostatek životního optimismu.

Do nového roku 2023 pak přeji Vám všem hodně zdraví, štěstí, 
Božího požehnání, dobré nálady a životního optimismu.

. Jiří Kolečkář, 
starosta obce

Milí Spoluobčané, 
SouSedé, kaMarádi 

a rodino, 
využívám těchto řádků k poděkování za to, že jste mě 

v minulých letech volili. Funkci místostarosty a posléze 
starosty obce jsem vykonával celých šestnáct let. Tento 
post jsem vždy zastával s nejlepším vědomím a svědomím 
a snažil se odvádět co nejlépe svoji práci, abych Vás voliče 
nezklamal. Děkuji za Vaši přízeň a spolupráci. 

Tyto roky uběhly rychle jako voda a já, dnes již v nové 
funkci dědečka na plný úvazek, se ohlížím zpátky a vidím 
spoustu práce, kterou jsme společnými silami odvedli. 
Samozřejmě jsem se nevyhnul chybám, ale to také patří k ži-
votu a nikdo nejsme dokonalí. 

Jsem velký srdcař a patriot naší obce. Ve Štěpánkovicích 
jsem se narodil a také s manželkou Monikou vychoval naše 
tři dcery, které jsme vždy vedli k aktivitám a lásce k rodné 
obci. Proto děkuji celé své rodině, na kterou jsem šestnáct let 
neměl moc času, za trpělivost a podporu, kterou jsem v nich 
měl a mám.

Slova díků také patří zastupitelům naší obce za jejich 
službu obci a farnosti, za to, co vykonali pro svou obec a naši 
komunitu v letech minulých. Nově zvoleným zastupitelům 
bych rád popřál hodně sil a chuť se aktivně spolupodílet 
na rozvoji naší obce v následujícím volebním období. Svému 
nástupci se budu snažit i nadále pomáhat a držím mu palce 
na té jeho nové cestě. 

Také děkuji všem složkám a spolkům za aktivní podí-
lení se na bohatém programu a akcích, se kterými pro ob-
čany přicházejí. Kolegům, zaměstnancům obecního úřadu, 
knihovny, základní a mateřské školy, že se podílí na výchově 
našich potomků, zaměstnancům střediska služeb a všem 
partnerům, se kterými jsem měl čest spolupracovat.

Vám občanům za vstřícnost, pomoc i spolupráci v záleži-
tostech týkajících se chodu obce. 

Děkuji...
K blížícím se vánočním svátkům Vám přeji pevné 

zdraví, Boží požehnání a sdílenou radost prožitou v rodin-
ném kruhu. 

Jaromír Nevřela
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koMunální volby do zaStupitelStva obce
V době, kdy si pročítáte toto číslo zpravodaje, pracuje už rada a zastupitelstvo obce 

Štěpánkovice v trošku jiném složení, tak jak rozhodli voliči v podzimních komunálních volbách. 

V nedávných komunálních volbách jsme 
odevzdali hlasy kandidátům jednotlivých 
sdružení. Výsledkem hlasování je nové 
zastupitelstvo obce pro volební období let 
2022 – 2026. 

V patnáctičlenném zastupitelstvu se ob-
jeví pět nových tváří.

Na ustavujícím zasedání, které se ko-
nalo 24. října 2022, byl starostou zvolen Jiří 
Kolečkář, který vykonával v předešlém vo-
lebním období post místostarosty a nahradil 

Jaromíra Nevřelu. Místostarostou byl zvolen 
Lubomír Lasák.

Rada obce se sestává z pěti členů – sta-
rosta Jiří Kolečkář, místostarosta Luboš 
Lasák, Ing. Bohuslav Czudek, Jiří Tomíček 
a Rostislav Sliwka.

Chtěl bych poděkovat všem minulým 
radním, zastupitelům, členům výborů i ko-
misí za práci pro obec. Zvláštní poděko-
vání patří bývalému starostovi Jaromíru 
Nevřelovi za jeho dlouholetou práci pro obec. 

Tři volební období jako místostarosta a jedno 
jako starosta obce už zasluhuje uznání. 

Čeká nás hodně práce. Rozjeté projekty 
pokračují dále, rozjíždíme nové projektové 
dokumentace a připravujeme nové realizace 
s možností využití všech možných dotací.

Chtěl bych poděkovat všem, kteří při-
šli k volbám a vyjádřili tak, prostřednic-
tvím volebního lístku, svůj legitimní názor 
na fungování obce. Zvolili tak zastupitelstvo, 
o kterém si myslí, že povede dobře naši obec 
v dalším čtyřletém volebním období.

Jiří Kolečkář 
starosta

aroMa lavičky
Podél cyklostezky Štěpánkovice – Svoboda byla umístěna 

třetí aroma lavička. Ta byla tentokráte pořízena z rozpočtu obce. 
Kolem všech tří laviček byla navíc dosazena zeleň.

Martin Peterek, referent

JežíŠkova 
poŠta

Máme tady jednu důleži-
tou informaci pro děti. Na vá-
nočním stromě, který byl 
rozsvícen na první adventní 
neděli, byla opět umístěna 
poštovní schránka – takzvaná 
„JEŽÍŠKOVA POŠTA“.

 Všechny vánoční do-
pisy budeme adresovat na ta 
správná místa tak, aby se 
všechna přání pod vánočním 
stromečkem vyplnila. 
� Martin Peterek, referent
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rozvoJ obce a zhodnocení roku 2022
Vážení spoluobčané, rok 2022 byl rokem komunálních voleb. Změnilo se vedení, co se však nezměnilo, je kontinuita a směřování investičních 

akcí, které jsou naplánované.

Dokončili jsme další etapu z rekonstrukce 
kanalizace, a to konkrétně III. etapu (část ulice 
Rybniční a ulici Tyršová). Příští rok nás čeká 
nejproblémovější IV. etapa až na ulici Slezskou. 
Kanalizační řad, tak jak to vidíme při výměně, 
je ve špatném stavu a jeho výměna nejen 
v těchto ulicích je více než žádaná.

Na loňskou rekonstrukci kanalizace ulice 
U Bartošovce a části ulice Lipová navázala 
letos rekonstrukce komunikace. Prováděcí 
firma nastoupila v září a prozatím se nám 
daří plnit plán rekonstrukce. Nechci a ne-
můžu napsat po loňských problémech s ulicí 
Na Kopečku a Zahradní, že se nám podařilo 
rekonstrukci dokončit, protože v době, kdy je 
psán tento článek, se provádí osazování obrub 
a připravuje se povrch pro asfalt. Na stavbě 
se vyskytly problémy s neúnosným podlo-
žím, které se muselo dodatečně sanovat, a tak 
došlo k drobnému zpoždění. Přesto čekáme, že 
do konce listopadu budou položeny obě vrstvy 
asfaltu a cesta bude zprovozněna.

V první polovině roku probíhala re-
konstrukce ordinace dětské lékařky 
MUDr. Stejskalové. Jsme nesmírně rádi, že se 
nám podařilo do naší obce přivést dětskou lé-
kařku, i když rekonstrukce nebyla jednoduchá 
a levná. Přesto si myslíme, že přidaná hodnota 
této služby, v tomto případě nemuset dojíždět 
do okolních vesnic do ordinací, bohatě vyváží 
náklady.

Ve škole a školce probíhá v současné době 
kompletní výměna starých zářivkových svítidel 
za nová ledková svítidla. Vzhledem k cenám 
energií je tato výměna velmi žádoucí a slibuje 
podstatné ušetření elektrické energie a tím sní-
žení nákladů. Dále se provádí přestavba jedné 

učebny na budoucí kmenovou třídu. Do konce 
roku bude ještě rekonstruována jazyková 
učebna a bude na velmi vysoké úrovni, co se 
týká vybavení, čímž se zkvalitní výuka nejen 
cizích jazyků.

Provedli jsme rekonstrukci dvou místností 
v tzv. zrcadlové místnosti obecního úřadu. 
Opravily se a vybavily dvě kuchyňky a plánuje 
se ještě výměna topení a osvětlení hlavní míst-
nosti. „Zrcadlovou místnost“ je možno využí-
vat už nyní.

Provedla se demolice statku „Peterkovec“. 
Odbornou firmou se odstranil krov a mini-
málně polovina trámů se dá použít na jiné akci. 
Stejně tak budeme moci použít některé železné 
nosníky.

Provedly se dvě velké výsadby stromů. 
Prvně se provedla výsadba 66 slivoní na polní 
cestě za bývalou sběrnou. Druhá výsadba se 
uskutečnila na „Jankovci“. Loni se osadila levá 
část remízky, letos pravá část. Porůznu v intra-
vilánu i extravilánu jsme dosazovali za uschlé 
stromky, nebo za ty, které někdo zcizil. Bohužel 
se nám krádeže vysazených stromků rozmáhají 
více, než by bylo zdrávo. Ačkoli se to nezdá, 
naše obec patří mezi obcemi Hlučínska k těm 
méně zazeleněným, proto máme co dohánět.

Jsou ale i věci, které jsme měli letos naplá-
novány, ale nepodařilo se je realizovat z růz-
ných důvodů, i to si musíme říct. Ty důvody 
byly veskrze byrokratické, kdy jsme museli 
čekat na vyjádření různých úřadů výrazně 
delší dobu (u mnohých čekáme dodnes), než 
ukládají lhůty pro vyřízení dotyčných věcí. 
Tady bych zmínil dvě, a to kanalizaci a komu-
nikaci v části ulice Oldřišovská ve Svobodě 
a kanalizaci Zahradní - Lipová. Obě jsou už 
připraveny a budou se dělat zjara příštího roku, 
hned jak to počasí dovolí.

Kromě velkých investičních akcí tady byla 
dennodenní starost o chod a pořádek v obci. 
Celoročně upravujeme a doplňujeme dětská 
hřiště. Opravují se kanalizace a vodovody, 
opravují se chodníky. Snažíme se opravovat 
a zvelebovat naši obec a zpříjemňovat život 
našim spoluobčanům tak, aby se nám tu dobře 
žilo a abychom tu byli rádi. Jsme rádi za kaž-
dého občana, který přiloží ruku k dílu a zto-
tožní se tak se svou obcí jenom tím, že mu není 
lhostejné jeho okolí. Děkujeme za každou ak-
tivitu, kterou vyvinete ke zvelebení naší obce. 

Chceme poděkovat VŠEM spolkům 
a i SAMOTNÝM občanům za aktivity, které 
vedly v tomto roce ke společenskému, sportov-
nímu a kulturnímu vyžití v naší obci.

Rádi bychom popřáli všem občanům 
veselé Vánoce, klid, pohodu, zdraví a Boží 
požehnání, ať se všichni ve zdraví sejdeme 
a pod stromeček to, co každý chceme 
a do nového roku 2023 štěstí, zdraví a poho-
dový rok.

Jiří Kolečkář,starosta obce
Lubomír Lasák, místostarosta
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z Jednání zaStupitelStva
Výňatek ze Zápisu zasedání zastupitelstva obce Štěpánkovice č. 4/2022 

konaného dne 12. září 2022.

Zastupitelstvo obce schválilo:
Přijetí dotace ze Státního fondu životního prostředí na realizaci akce s názvem 
„Revitalizace obce Štěpánkovice“ (Stromy Jankovec) 249 555 Kč.

Výňatek ze Zápisu zasedání zastupitelstva obce Štěpánkovice č. 5/2022 
konaného dne 24. října 2022.

Slib nově zvolených členů zastupitelstva obce.
Předsedající zasedání v souladu s § 69 odst. 2 zákona o obcích vyzval pří-
tomné členy zastupitelstva ke složení slibu. Před složením slibu předsedající 
upozornil přítomné členy zastupitelstva, že odmítnutí složit slib nebo složení 
slibu s výhradou má za následek zánik mandátu (§ 55 zákona č. 491/2001 
Sb., o volbách do zastupitelstev obcí a o změně některých zákonů, v platném 
znění). Složení slibu proběhlo tak, že předsedající přečetl slib stanovený v § 
69 odst. 2 zákona o obcích. Znění slibu: „Slibuji věrnost České republice. 
Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji funkci budu vykonávat svědomitě, 
v zájmu obce Štěpánkovice a jejích občanů a řídit se Ústavou a zákony České 
republiky.“ Nově zvolení zastupitelé obce, jmenovitě vyzvaní předsedajícím 
(jednotlivě podle abecedy), předstoupili před předsedajícího, pronesli svůj slib 
pronesením slova „slibuji“, a podepsali text slibu na připravený arch. Žádný 
člen zastupitelstva neodmítl složit slib, ani nesložil slib s výhradou.

Zastupitelstvo obce zvolilo do funkce:
Starosty obce pana Jiřího Kolečkáře.
Místostarosty obce pana Lubomíra Lasáka.
Člena rady obce pana Ing. Bohuslava Czudka, Jiřího Tomíčka a Rostislava 
Sliwku.
Předsedy finančního výboru pana Mgr. Adama Wollného.
Člena finančního výboru pana Ing. Jana Neudőrflera, Ing. Josefa Meleckého, 
Mgr. Tomáše Volného, Petra Balarina, Daniela Riemela a Antonína Kolečkáře.
Předsedy kontrolního výboru pana Jaromíra Nevřelu.
Člena kontrolního výboru pana Vlastimila Harazima a Petra Balarina.

Zastupitelstvo obce schválilo:
Návrhovou a volební komisi ve složení Mgr. Tomáš Volný a Ing. Bohuslav Czudek.

Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu Moravskoslezského kraje sjedna-
nou mezi Moravskoslezským krajem a obcí Štěpánkovice, v rámci dotačního 
programu „Podpora rozvoje cykloturistiky v Moravskoslezském kraji pro rok 
2022+“  v maximální výši 69,95 % celkově skutečných vynaložených uzna-
telných nákladů na realizaci projektu Projektová dokumentace pro společné 
povolení – výstavba cyklotrasy „Svoboda – Chlebičov“ a maximálně ve výši 
94 800 Kč a v maximální výši 24,43 % celkově skutečných vynaložených 
uznatelných nákladů na realizaci projektu Výstavba cyklotrasy „Svoboda – 
Chlebičov“ a maximálně ve výši 1 500 000 Kč.

Mimořádnou odměnu bývalému starostovi panu Jaromíru Nevřelovi za proak-
tivní činnost v průběhu pandemie COVID 19 v období 2020 – 2022 a za inten-
zivní činnost při hledání dětské lékařky, následnou spolupráci při řešení smluv 
mezi krajem, obcí a MUDr. Stejskalovou, a to ve výši jeho dvou měsíčních 
odměn.

Měsíční odměny neuvolněných funkcionářů obce Štěpánkovice ve výši: 
člen zastupitelstva  .........  1 320 Kč 
člen rady obce  ...................  5 500 Kč 
předseda výboru  .............  2 530 Kč 
člen výboru  .........................  2 200 Kč

Starosta obce poděkoval bývalému starostovi za spolupráci, poděkoval voličům 
za podporu a slíbil občanům, že bude vykonávat svou funkci s pokorou, s tím 
nejlepším vědomím a svědomím, jak nejlépe to půjde. Pan Lubomír Lasák také 
poděkoval všem za podporu.

 Veronika Wihodová, referentka

StřediSko Služeb
Rok se nám chýlí ke konci, a tak nám se zimním obdobím 

končí sečení trávy. Pracovníci provedli poslední pokosy na všech 
obecních lokalitách tak, abychom se z jara, když všechno začíná 
růst, z toho nezbláznili. Letos nám přibylo několik lokalit jako 
např. bývalá skládka za nádražím, kterou jsme začali loňskou 
výsadbou stromů a keřů měnit na lesopark, nebo školní hřiště, 
které se musí pravidelně sekat a hnojit, ale výsledek (krásný 
pažit) stojí za to.

Opět jsme mu-
seli na několika 
místech opravovat 
poškozenou kanali-
zaci (několikrát ulice 
Mlýnská, Rybniční 
a další) a s tím 
se pojí i následné 
zadláždění těchto 
míst, které se jeví 
jako lepší volba než 
rychlé asfaltování. 

N e k o n e č n o u 
prací se jeví hrabání 
listí. Stromů v obci 
(v intravilánu) máme hodně a listí padá a padá… Jsou ho plné 
kontejnery, které se nahrabou a odvezou na skládku. Podzim 
je barevný a různobarevné listí na stromech i pod nimi tvoří 
krásnou atmosféru, ale uklidit se nakonec musí. Proto polovina 
z pracovníků střediska služeb pracuje v této době na úklidu 
spadaného listí. Platí poděkování lidem, kteří shrabali listí před 
svými domy na kupky, které následně naši pracovníci odvezli. 

Ostříhali jsme a ošetřili stromky, keře a živé ploty, ty se ošet-
řily proti škůdcům.

Opravili jsme dopravní značky a usadili jsme nové.
Byly rozvezeny štěpky a přisypaly se k starším i nově vy-

sazeným stromkům. Osadily se zábrany proti navátí sněhu při 
vjezdu od Albertovce.

Vzhledem k tomu, že se blíží zimní čas a je tu možnost, 
že nám napadne sníh, prosím řidiče, aby odstavovali svá auta 
mimo komunikace. Pokud je nechají na komunikaci a automo-
bily budou přihrnuty při odklízení zbytkovým sněhem, budou si 
je sami muset odházet. A taky hrozí, že v místech, kde je ulice 
úzká, tak technika na odklízení sněhu vůbec neprojede.

Děkuji pracovníkům střediska služeb za celoroční práci. 
Podařilo se toho hodně udělat a mnohdy jsme ušetřili nemalé 
prostředky, kdy jsme si svépomocí udělali to, za co bychom 
museli draze zaplatit. Děkuji také občanům, kterým nebylo lho-
stejno si před svým prahem uklidit, zametat cestu, shrabat listí 
a jinak pomoct, aby naše obec vypadala dobře.

Přejeme Vám všem příjemné a krásné vánoční svátky, po-
hodu a co nejmíň shonu a do nového roku 2023 hodně zdraví, 
štěstí a spokojenosti.

Jiří Kolečkář, starosta
Lubomír Lasák, místostarosta
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SpolečenSká 
kronika

Jubilanti:
Říjen
Marie Dluhošová 70 let
Jindřich Baránek 98 let
Annemarie Krayzlová 80 let
Štěpánka Harazimová 85 let
Anna Macečková 94 let
Lucie Turková 90 let
Anna Škrobánková 94 let
Anna Bennková 75 let

Listopad
Ludvík Turek 85 let
Vilém Kurka 70 let
Alžběta Harasimová 75 let
Karel Vinklarek 80 let
Anežka Riemlová 90 let
Robert Grigarčík 70 let
Alfréd Kašný 70 let
František Moravec 92 let
Evald Václavík 70 let
Marie Grygarčíková 70 let

Prosinec
Richard Švacha 70 let
Adéla Zajíčková 92 let
Edeltrauda Lokotschová 80 let
Oldřich Pistorius 70 let
Jiří Hlava 70 let
Marie Harasimová 75 let
Viktorie Ondrufová 94 let
Josef Bitomský 91 let
Lidie Vendelínová 75 let
Emil Harazim 91 let
Hedvika Kunzová 93 let
Viktor Dostál 75 let

Přejeme všem jubilantům, kteří oslaví své 
významné životní jubileum, spokojený 
život ve Štěpánkovicích naplněný zdravím, 
radostí, štěstím a porozuměním.

Od ledna 2022 do uzávěrky zpravodaje jsme se rozloučili s 18 spoluobčany.

Přehled dětí narozených v naší obci (srpen – listopad 2022)
Vít Sokolovský, Klaudie Polášková, Tim Franek, Tadeáš Joneš, 
Mikuláš Stoklasa, Amálie Denerová, Pavel Lech, Vítek Dorna, 

Emma Zámečníková, Marek Bolacký, Tobiáš Kočí

Když se narodí dítě, člověk si uvědomí, že 
existuje něco důležitějšího, než je on sám.

Blahopřejeme k nově nabytému poznání.

vítáMe nové občánky

Jelikož obecní úřad nedostává pravidelné 
seznamy narození, prosíme rodiče, kterým 
se narodilo dítě, aby narození na základě 
rodného listu, přišli přihlásit na obecní úřad 
k paní matrikářce Daniele Neudörflerové.

vítání nových občánků
Narození miminka je jednou z nejkrásnějších, dá se říct i zázračnou, událostí v životě ma-

minky a tatínka. Je vhodné jim proto při gratulaci předat i blahopřání s dárkem. Také obec 
Štěpánkovice přivítala dne 27. listopadu 2022 své nové občánky.

Celkem 38 dětí 
narozených od listo-
padu 2021 až do za-
čátku listopadu 2022 
se v náručí svých 
rodičů, rozděleni 
do dvou skupin, 
postupně scházelo 
v zasedací místnosti 
obecního úřadu. 
Zde se zúčastnily 
slavnostního aktu – 
přivítání nového ob-
čánka do naší obce 
za doprovodu hry 
na klavír a housle, které doprovázely slavnostní 
odpoledne dětskými písněmi. 17 chlapečkům, 
21 holčičkám a jejich rodičům připravily krásné 
vystoupení děti z naší mateřské školky za do-
provodu učitelek paní Michaely Michalíkové 
a paní Hany Osmančíkové. 

Po kulturním programu všechny přivítal 
pan starosta a popřál rodičům, aby se svými 
dětmi prožívali spoustu radostí, popřál jim 
mnoho trpělivosti při výchově dětí a k tomu 

všemu především pevné zdraví, štěstí a hodně 
rodičovské lásky. Na památku tohoto slav-
nostního dne připravila obec pro děti dáreček 
ve formě fotoalba, dárkové karty, blahopřání 
a maminky obdržely kytičku. 

Poté měli rodiče možnost se společně se 
svými dětmi vyfotografovat na památku tohoto 
významného dne, kdy jejich děťátko bylo přiví-
táno jako nový občan obce.

 Daniela Neudőrflerová,  matrikářka

Tim Franek
narozen 29. 8. 2022

výška 53 cm, váha 4 240 g

Své významné životní jubileum 90 let 
oslavila paní Anežka Riemlová.

Amálie Denerová
narozena 30. 9. 2022

výška 45 cm, váha 2 520 g

Vítek Dorna
narozen 13. 10. 2022

výška 49 cm, váha 3 440 g
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INZERCE albánie 
tak trochu Jiná 

evropa
Manželé Poulíkovi nás opět nezklamali. Své 

poutavé a milé vyprávění o opravdu krásné a ne-
doceňované zemi Albánii doplňovali nádhernými 
fotografiemi a videy. 

Mnohé ze zúčastněných inspirovali na cestu 
do té známé i neznámé země plné nádherné pří-
rody, památek, milých a vstřícných lidí a v nepo-
slední řadě i do země s velmi pohnutou historií. 
Manželé Poulíkovi cestují již několik let, a vždy si 
ze svých cest přináší krásné zážitky, se kterými se 
na svých besedách velmi příjemným způsobem dělí 
s přítomnými. 

Už se těšíme na podzim 2023, kdy nás opět tito 
cestovatelé navštíví.

 Martina Teichmannová, vedoucí knihovny

arnoŠt vaŠíček 
a Jeho záhady

Zábavné setkání s autorem řady knih o tajemnu a televizních seri-
álů Arnoštem Vašíčkem bylo opět zajímavé. Tento takový český Erich 
von Däninken cestuje po světě a poznává záhady na vlastní oči. 

Při osobním setkání s panem Vašíčkem jsme se dozvěděli, že svět je 
daleko tajemnější než tušíme. Jeho nová kniha „Záhady na dosah ruky“ 
je samostatným pokračováním úspěšných titulů Labyrint záhad a České 
tajemno a přináší další fascinující záhady. Pan Vašíček o těchto úžasných 
tajuplných věcech mezi nebem a zemí dokázal vyprávět poutavě a spatra 
a určitě stojí za to si jeho knihy přečíst.

Jeho nejnovější knihu „Operace Sfinga“, detektivní případy s pun-
cem nadpřirozena, a ostatně všechny jeho knihy si můžete vypůjčit 
v naší knihovně. 

Ještě malá pozvánka. Arnošt Vašíček připravil výstavu „Tajuplný 
svět“, kterou můžete navštívit v prostorách tzv. Žabího sklepa v parku 
valtického zámku. Výstava obsahuje originální exponáty z jeho expedic, 
kvalitní muzejní repliky a na dvě stovky barevných fotografií. Součástí 
výstavy je i kino záhad, které po celý den promítá výběr z Vašíčkových 
dokumentárních filmů: Na lovu příšer, Panoptikum podivností, 
Mimozemšťané a Tajemství Voynichova rukopisu.

Martina Teichmannová, vedoucí knihovny

podziM v pohádce
Je již tradicí, že děti z místní mateřské školy pravidelně v každém 

ročním období navštíví obecní knihovnu, kde pro ně paní knihovnice 
připraví interaktivní program: pohádky, povídání, výtvarnou činnost, 
prostě zábavu pro malé děti.

I tentokrát, v čase podzimním, se děti do knihovny vydaly a parádně 
si jej užily. Paní knihovnice v převlečení za skřítky Knihovníčky si 
s dětmi povídaly o podzimu, o jeho barvách, o jeho krásách, přečetly 
dětem pohádku o tom, proč je na podzim barevné listí, povídali si 
společně o tom, co se v pod-
zimním čase děje s přírodou, 
o tom, co se na zahrádkách 
na podzim urodí a co se sklízí, 
hrály hru Na ježka, vyzkoušely 
si pavučinu přátelství, skota-
čily s písní Jaro, léto, podzim, 
zima, a na závěr děti vyrobily 
krásné skřítky Podzimníčky 
z listí. 

A že to rychle uteklo, zane-
dlouho bude čas na zimní, po-
hádkovou návštěvu knihovny. 
Všichni se už moc těšíme.

Martina Teichmannová, 
vedoucí knihovny
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proJektový den „MoJe třída“
Už tu máme nový školní rok. Dva měsíce prázdnin uplynuly jako voda 

a děti opět usedly do školních lavic. Aby to pro ně nebyl až tak velký šok 
a mohly se pomalu rozkoukávat, sdělovat si zážitky se svými spolužáky i uči-
teli, připravili si pro ně jejich třídní učitelé projektový den. 

V pátek 2. 9. se žáci rozmístili po budově školy a jejím areálu, některé třídy 
absolvovaly procházku po okolí. Některé třídy se seznamovaly s novými tříd-
ními učiteli. Žáci si povídali o prázdninových radovánkách, výletech, dovole-
ných či táborech. Vytvářeli si třídní pravidla, hráli seznamovací hry.

Zapomenout nesmíme na naše nové prvňáčky, kteří spolu s paními učitel-
kami absolvovali „Pohádkovou cestu za pokladem“, na níž plnili úkoly z našich 
pohádek. Na závěr na ně čekala sladká odměna.

Všechny třídy na závěr projektového dne vytvořily své třídní tabule, které 
zdobí chodbu školy. Celý den nás provázela příjemná kamarádská nálada, užili 
jsme si spoustu legrace. Aneta Sofie Lorencová, učitelka ZŠ

týden evropSké kuchyně 
Fasolada, Eintopf, Gerknödel, Halušky s brynzou a spousta dalších 

dobrot na nás tento týden čekala ve školní jídelně. Paní kuchařky si pro 
nás připravily celotýdenní překvapení a na každý den uvařily specialitu 
jedné z vybraných evropských zemí. 

V pondělí se nám jídelna rozvoněla v řeckém stylu a mohli jsme si 
pochutnat na výborné polévce Fasolada a jako druhý chod jsme měli kuře 
po řecku.

Druhý den jsme se zase cítili jako na návštěvě u našich sousedů 
na Slovensku. Výborné halušky s brynzou doprovázené kyselicí se staly 
oblíbeným jídlem hned několika malých strávníků. Ve středu jsme zase 
vzdáleně navštívili Maďarsko a nechyběl klasický maďarský vepřový 
perkelt, který rychle mizel z talířů.

Norsko bylo další zastávkou na naší gastronomické tour po Evropě. 
Jelikož je Norsko slavné díky svému bohatému rybolovu, i my jsme 
ochutnali kousek moře a na oběd nám paní kuchařky připravily rybí filé.

No, a protože závěr má být vždy sladký, tak na konec týdne se cí-
lovou destinací stalo Rakousku a tolik známý Gerknödel. Žáci ale také 
nezaháleli a ke každému státu pečlivě připravili výzdobu školní jídelny. 
O státech jsme se tak dozvěděli z velkých plakátů spoustu zajímavostí. 
Nechyběla hlavní města, základní slovíčka, speciality i názorná ukázka 
kroje. Týden evropské kuchyně se vydařil a už se těšíme na další milá 
překvapení z dílny našich paní kuchařek. Petra Lichá, učitelka ZŠ

ÚSpěch v okreSníM finále 
přeSpolního běhu

Základní škola Štěpánkovice slaví úspěch. Ve čtvrtek 22. září se naše škola zúčastnila okres-
ního kola v přespolním běhu v Opavě u Stříbrného jezera. Celkově jelo naši školu reprezentovat 
29 dětí, které byly vybrány na základě umístění ve školním kole přespolního běhu. Počasí sportu 
přálo a celý závodní den si mohli žáci užít v příjemné sportovní atmosféře.

Dívky ze Štěpánkovic z první kategorie 
(Karolína Galejová, Natálie Rýmlová, Ema 
Neudörflerová, Sára Lukovicsová, Melánie 

drakiáda
Dne 5. 10. 2022 pořádala školní družina 

oblíbenou podzimní DRAKIÁDU. Počasí 
nám přálo a děti se zúčastnily v hojném počtu 
i v doprovodu rodičů a prarodičů. 

Některé draky nebylo třeba pobízet a ihned 
vyletěly k nebesům. Zkrátka všechny děti, ro-
diče i draci aktivně strávili odpoledne na škol-
ním hřišti a zasloužili si krom občerstvení 
i sladkou odměnu. Již teď se těšíme na další 
ročník. Ludmila Moravcová, družinářka ZŠ

Zálohová, Viktorie Nováková) vybojo-
valy v družstvech první místo a přivezly 
si domů zlatou medaili, přičemž v rámci 
jednotlivců zaběhla trasu za nejlepší čas 
Karolína Galejová. Dívky se tímto kva-
lifikovaly do krajského finále přespol-
ního běhu, které proběhne v úterý 18. 10. 
v Opavě. O další velký úspěch se zasloužil 
Jan Neudörfler z 8. A třídy, který dokázal 
zaběhnout trasu o délce 3000 m za úžasný 
čas 12:06 minut a odnesl si tak z Opavy 
zlatou medaili! Ostatním kategoriím se 
také dařilo a bylo znát, že tam žáci nechali 
opravdu „všechno“.

Všem vítězům moc gratulujeme a tě-
šíme se na další sportovní úspěchy žáků 
naší školy. Marek Moravec, učitel ZŠ
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okrSkové kolo 
v Minikopané

Ve čtvrtek 6. 10. 2022 se zúčastnili žáci 
6. a 7. tříd fotbalového turnaje, který hostily 
sousední Kobeřice. 

V silné konkurenci jsme obsadili slušné 
třetí místo, kdy se nám podařilo vysokým vý-
sledkem 11:0 porazit žáky z Hlučína. Bohužel 
nám následně se stejným skóre vrátily po-
rážku Kobeřice a zápas s Ludgeřovicemi pro 
nás dopadl porážkou 1:4.

Vzhledem k tomu, že drtivá většina našich 
kluků bude moci na stejném turnaji repre-
zentovat školu i příští rok, věřím, že půjdeme 
nahoru a že výsledky už budou jen a jen lepší. 
Závěrem nezbývá než pogratulovat vítězům, 
ocenit poražené a poděkovat domácím za per-
fektně zorganizovaný turnaj.

Celkové pořadí: 1. ZŠ Kobeřice, 2. ZŠ 
Ludgeřovice, 3. ZŠ Štěpánkovice, 4. ZŠ 
Hlučín Rovniny

Sestava týmu: Josef Baránek, Matěj 
Kubín, Oldřich Galeja, Adam Koudela, Lukáš 
Gratza, Matyáš Hnát, Tobias Kořistka, Adam 
Malohlava, Marek Halfar, Václav Mušík

Jakub Chřibek, učitel ZŠ

Šablony op Jak
Personální podpora, profesní rozvoj pedagogů, inovativní vzdělávání žáků a spolupráce 

s rodiči žáků. Základní škola a mateřská škola Štěpánkovice zahájila dne 1. září 2022 realizaci 
projektu ZŠ a MŠ Štěpánkovice šablony OP JAK. Projekt je realizován v rámci Operačního 
programu Jan Amos Komenský.

Cílem projektu je přispět k zajištění rov-
ného přístupu ke kvalitnímu a inkluzivnímu 
vzdělávání pro všechny děti a žáky prostřed-
nictvím podpůrných personálních pozic, vzdě-
lávání pracovníků škol, vzájemného sdílení 
zkušeností, spolupráce a podpory zavádění 
inovativních metod výuky.

V rámci projektu došlo k personálnímu po-
sílení základní školy, vzdělávání pracovníků, 
rozvoji inovativního vzdělávání a odborným 
setkáváním s rodiči.

Po dobu dvou let bude na naší škole působit 
speciální pedagog. Náplní jeho práce bude dia-
gnostikování speciálních vzdělávacích potřeb 
žáků a pomoc při vytváření a zlepšení pod-
mínek pro úspěšnou integraci žáků se speciál-
ními vzdělávacími potřebami, dále spolupráce 
na tvorbě plánu pedagogické podpory nebo in-
dividuálního vzdělávacího plánu pro každého 
žáka s potřebou podpůrných opatření a komu-
nikace se zákonnými zástupci těchto žáků.

Podporu žákům bude poskytovat také 
speciální pedagog – logoped, který se bude 

věnovat  preventivnímu ovlivňování mluvené, 
čtené a psané řeči a činnosti výchovně ná-
pravné u dětí s porušenou řečí. 

Dalším posílením pedagogického sboru 
bude po dobu realizace projektu dvojjazyčný 
asistent pedagoga, který poskytne podporu 
žákům s odlišným mateřským jazykem.

Důležitou aktivitou podpořenou z finanč-
ních prostředků OP JAK je inovativní vzdělá-
vání žáků v ZŠ a MŠ. Tato aktivita je zaměřena 
na osobnostní a sociální rozvoj žáků a jejich 
podporu v rozvoji znalostí a dovedností s vy-
užitím inovativních forem výuky a vzdělávání 
prostřednictvím netradičních vzdělávacích 
metod a strategií, které vedou žáka k rozvoji 
kreativity, talentu a samostatnosti.

Realizace OP JAK je úzce spojena také 
s podporou profesního růstu pracovníků 
ve vzdělávání ZŠ, MŠ a ŠD pomocí dlouho-
dobého vzdělávání, průběžného sebevzdě-
lávání a také vzájemné spolupráce a sdílení 
zkušeností.

Elžbieta Stoczková, ředitelka školy

SuperShow
Dne 21. října 2022 pořádali žáci 9. ročníku v krásně vyzdobené malé tělocvičně Supershow. 

O hudbu se nám staral po celý večer skvělý hudební tým, který se skládal z Michaela Tomíčka 
a Sofi Shulgy. Po celý večer se hrály naprosté hudební pecky. Zábavné odpoledne moderovala 
Pavla Smažíková společně s Davidem Hanzlíkem. Pro žáky vyššího stupně jsme si připravili 
spoustu her a zábavy. Společně si zahráli šáteček, šlapání balónků či objímací šáteček. Do her 
se zapojili i mnozí učitelé a my jim tímto moc děkujeme.

Také byly připraveny dvě stanoviště a to water 
- pong, kdy se účastníci museli trefovat do kelímku 
s vodou na druhou stranu stolu. Pokud se trefili, 
kelímek museli vypít, a také pití panáků s vodou 
na rychlost. Výherci vždy dostali sladkou odměnu. 
Jakmile se venku stmívalo a hry byly dohrány, za-
čala diskotéka, která se skládala jak z rychlé tak 
z pomalé hudby. Všichni jsme si tanec moc užívali. 
Občerstvení nám zajistilo po celou dobu akce sdru-
žení rodičů. Přišla nás dokonce navštívit i bývalá 
paní učitelka Šubová, kterou jsme uvítali hojným 
potleskem.

Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli. 
Například panu učiteli Večerkovi za zapojení světel 
a hudby, sdružení rodičů za občerstvení po celou 
dobu večera, panu učiteli Mitorajovi, který nám 
přišel dělat dozor, ale taky paní ředitelce, která nám 
dovolila akci pořádat. Velký dík taky samozřejmě 
patří všem zúčastněným. Děkujeme za skvělou at-
mosféru a legraci, kterou jsme si s vámi užili.

 Helene Beinhauerová, žákyně IX. třídy

Školní kolo 
turnaJe  

v Minikopané
V úterý 25. října se uskutečnil turnaj 

v minikopané pro žáky VII. – IX. tříd. Téměř 
čtyřicet fotbalistů se účastnilo turnaje, který 
se hrál systémem 5 + 1, kdy se každý tým 
střetl se všemi soupeři. 

Na skvěle připraveném „pažitu“ rekon-
struovaného školního sportoviště si od prv-
ního zápasu šlo za vítězstvím družstvo devá-
tého ročníku, které celý turnaj vyhrálo, a to 
získanými devíti body a skórem 10:2. Na dru-
hém místě se umístila třída VIII. A, třetí místo 
získala třída VIII. B. 

Díky krásnému počasí a sportovnímu 
přístupu žáků v duchu fair-play se jednalo 
o velmi zdařilou akci a společně se těšíme 
na možnost dalšího sportovního klání. Sportu 
zdar a fotbalu zvláště!

Jakub Chřibek, učitel ZŠ
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florbalové MiStrovStví hlučínSka
V úterý 1. listopadu odjeli naši chlapci z 8. – 9. ročníku na florbalový turnaj 

do Bolatic. Florbalového mistrovství Hlučínska se zúčastnilo 8 školních týmů rozloso-
vaných do dvou skupin. 

Naši chlapci obsadili v B skupině 1. místo, když porazili Kobeřice 3:1, remízovali 
s Dolním Benešovem a s Oldřišovem 1:1. Postup do semifinále jsme měli v kapse. V rozho-
dujícím semifinále jsme prohráli  s týmem z Bohuslavic 2:4 a v boji o 3. místo jsme rovněž 
prohráli 0:3. Chlapci v sestavě Ondřej Prasek, Tomáš Gvoždík, Matěj Přeučil, Nikolas 
Pavelek, Štěpán Vendelín, Dominik Ondrášek, Jan Neudörfler a Matyáš Ceplý po pěti 
utkáních vybojovali krásné 4. místo. Za vzornou reprezentaci školy chlapcům děkujeme.

 Martin Večerek, zástupce ředitele ZŠ

večer kouzelných Světýlek
V pátek 11. 11. 2022 se po dvou letech opět ozvaly z ampliónů místního rozhlasu 

známé písně, které vždy svolávají všechna světýlka k hasičské zbrojnici, odkud se pak 
vydají cestou ke škole, kde už je netrpělivě očekávají všichni soutěžící PALESTINSKÉ 
SUPERSTAR, která se nesla v duchu pohádky Ať žijí duchové.

Cestou do tělocvičny pak mohli všichni 
obdivovat podzimní výstavku z prací dětí 
naší školy. Letošního ročníku pěvecké sou-
těže se zúčastnil rekordní počet zpěváků. 
Ve velké tělocvičně zaplněné do posledního 
místečka se v deseti soutěžních vystoupeních 
představilo hned 25 dětí ze všech tříd niž-
šího stupně. Porota ve složení ŠVAGROVÁ 
PILÁTOVÁ (Branislava Švábíková), JOUZA 
(Marek Moravec), DLOUHÝ JANEK (Ivo 
Hofer), LEONTÝNKA (Kamila Šoltysová) 
a PAN ŘEDITEL (Jakub Chřibek) neměla 
tentokrát snadný úkol, neboť všechna vystou-
pení byla pečlivě secvičena. Moderování le-
tošní Superstar se ujal známý rytíř BRTNÍK 
Z BRTNÍKU (Andrea Antlová).

A jak to všechno dopadlo? Jak už bylo ře-
čeno, výkony soutěžících byly opravdu vyrov-
nané, a tak bylo uděleno pět čtvrtých míst, a to 
Jonáši Kaňovskému a Emě Vránové z II. B, Nele 
Hahnové, Gabriele Kalusové a Magdaléně 
Gorolové z IV. A, Matěji Hanzlíkovi, Matěji 
Josefusovi, Melanii Zálohové, Marku Beňovi, 
Štěpánu Baránkovi z V. A, Emě Josefusové, 

Isabele Pfeilerové a Tereze Skrbelové 
z III. B, Lauře Kurkové a Elišce 
Dudové z III. A. A máme tady stupně 
vítězů. Na třetím místě skončily Adéla 
Halfarová a Rozálie Benková s písní 
Strašidýlko Emílek, stříbrné byly dvě 
dvojice, Viktorie Nováková a Leona 
Slivková z IV. B s písní Není nutno 
a Tomáš Dostál a Nela Jarkulišová 
z I. B s písní Čarodějnice. A nakonec byla udě-
lena také dvě první místa, a to Nině Novákové 
a Matyáši Harazimovi z II. A za píseň 
Skřítkové, tesaři a Sofii Solischové a Barboře 
Tietzové za píseň Hádej.

Ostatní děti měly možnost zúčastnit se 
kvízu o tom, jak dobře znají pohádku Ať žijí du-
chové. A všichni už se však nemohli dočkat tra-
diční Strašidelné stezky, kterou si jako obyčejně 
vzali na starost naši deváťáci. V potemnělých 
chodbách se pohybovala strašidla a linula se 
také strašidelná hudba, která atmosféru stezky 
umocnila. Nikdo z procházejících se však nebál 
natolik, aby nedošel až do cíle, kde na něj čekala 
sladká odměna a strašidelné razítko.

Co říct na závěr? Večer kouzelných svě-
týlek se opět vydařil na jedničku. A za takto 
skvělý večer pro děti a rodiče je třeba poděkovat 
všem učitelkám a učitelům, bez jejichž nápadů 
a nadšení by se tato akce nemohla uskutečnit, 
vedení školy za pomoc a podporu, porotě, že 
se zhostila svého nelehkého úkolu s odvahou 
a ctí, obecenstvu za podporu všech soutěžících, 
sdružení rodičů za to, že se postaralo o všechna 
mlsná a hladová bříška, panu Martinu Křížovi 
za pomoc při ozvučení pěvecké soutěže a také 
členům SDH Štěpánkovice, kteří zajistili bez-
pečnost lampionového průvodu.

Tak zase za rok!
 Andrea Antlová, učitelka ZŠ

exkurze vii. třídy v čeladné
V úterý 11. 10. 2022 se žáci sedmého ročníku vypravili do lesnické školky v Čeladné, kde je očekával 

pan Zálesný spolu se zaměstnanci Biskupských lesů, kteří mají na starosti lesy v okolí Ondřejníku, části 
Beskyd, která je postižena polomy a devastujícím působením kůrovce.

V průběhu úvodních akti-
vit byli žáci rozděleni do dvou 
skupin. První se seznamovala 
s druhovým zastoupením 
stromů v okolních lesích, způ-
sobem jejich pěstování, získá-
váním semen a pravidly jejich 
výsadby. Druhá skupina ab-
solvovala osobitou přednášku 
o zvířatech, pro něž jsou okolní 
lesy domovem. Díky připrave-
ným vzorkům paroží, kostí, 
rohů, kožešin, lebek a zajíma-
vým příběhům byli žáci vta-
ženi do problematiky ochrany 
lesa a životního prostředí.

V druhé části jsme se přesu-
nuli do sedla Ondřejník ve výšce 
800 metrů nad mořem, kde jsme, 
po názorné instruktáži a vy-
datné svačině, vysadili cca sto 
sazenic buků. Jedním z pravidel 
úspěšného zalesňování je zásada 
pěstování a výsadba sazenic ze 
semen stromů, které pocházejí 
ze stejných podmínek, tudíž 
např. ze stejné nadmořské výšky. 
Proto jsem velice rád, že jsme 
na závěr mohli přiložit ruku k dílu 
a pomoci se sběrem bukvic pro 
setbu stromů, které budou tvořit 
Beskydy příštích desetiletí.

Závěrem bychom velice rádi 
poděkovali panu Zálesnému 
a jeho firmě LESNÝ OSTRAVA 
s. r. o. nejen za organizaci naší 
exkurze, ale také za sponzorování 
naší dopravy. Velký dík patří za-
městnancům Biskupských lesů 
panu Bárovi, Bednářovi a Reptovi 
za poutavé vyprávění a předávání 
svých znalostí nejen v prosto-
rech lesnické školky, ale také při 
vlastní výsadbě sazenic. Ještě jed-
nou děkujeme a těšíme se na bu-
doucí setkání v krásné přírodě 
Beskyd.

Michael Pavlásek, učitel ZŠ
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1. září v MŠ
První den v měsíci září je dnem velkého očekávání, kdy se otevřou dveře 

mateřské školy a všechny malé děti znovu zahájí nový školní rok. Pro naše 
nejmenší kamarády je to den velké životní změny. Jsou odloučeni od svých 
nejbližších, přichází mezi nové kamarády a paní učitelky a do úplně jiného 
prostředí, než jsou zvyklí. 

Vítáme Vás všechny milé děti a přejeme Vám, ať se Vám u nás líbí a sl-
zičky brzy pominou.

Ivana Lihotská, zástupce ředitele pro MŠ

září ve třídě Motýlků
Září se u nás ve třídě nese ve znamení nových zážitků. Všichni 

se vzájemně seznamujeme a poznáváme. Děti poznávají své nej-
bližší okolí a učí se samostatnosti. 

Pro děti je tohle období velmi náročné, protože se učí hlavně 
být samy sebou. I přesto však s dětmi máme spoustu nových zá-
žitků, úsměvných příhod a dobrou náladu.

 Bohumila Černohorská, učitelka MŠ

třída Berušky

třída Motýlci

třída Kuřátka

třída Sluníčka

kuřátka MoŠtovala 
Jablíčka

Podzim nám vybarvuje listy na stromech, dozrává ovoce 
na stromech a sklízíme ze zahrady zeleninu. Děti ve třídě Kuřátek 
si vyprávějí o ovoci a společně jsme navštívili areál spolku za-
hrádkářů ve Štěpánkovicích, kde nám p. Kurka a p. Halfar ukázali, 
jak se moštují jablíčka. 

Každý z nás přinesl z domova jablíčka a společně jsme se vy-
dali do moštárny. Cesta byla veselá a jablíček bylo tolik, že jsme 
je museli naložit do vozíčku. Páni zahrádkáři nám ukázali, jak se 
jablíčka strouhají a moštují. Sladkou odměnou pro nás všechny 
byla skutečná šťáva z jablek plná vitamínů a výborné sladké chuti. 

Mňamky, ten jablečný mošt nám moc chutnal.
 Ivana Lihotská, zástupce ředitele pro MŠ
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ovoce a zelenina 
u kuřátek

V měsíci říjnu jsme si povídali s dětmi 
o ovoci a zelenině. 14 dní jsme se učili jednot-
livé druhy poznávat podle zraku, chuti a hmatu. 
Pojmenovávali jsme jednotlivé ovoce i zeleninu 
a učili se všechno o nich znát. Teď už víme, 
kde rostou, jak se zpracovávají a konzumují. 
Z jablíček jsme dělali mošt a z dýně jsme vařili 
polévku. Všichni víme, že ovoce i zelenina jsou 
moc zdravé, protože mají hodně vitamínů a sli-
bujeme, že je budeme jíst, abychom byli všichni 
moc zdraví.

Ivana Lihotská, zástupce ředitele pro MŠ

říJen ve třídě 
beruŠek

V říjnu jsme se věnovali tématu podzim 
a ovoci a zelenině. Povídali jsme si, jak se při-
pravují zvířátka a lidé na toto roční období, 
poznávali různé druhy ovoce a zeleniny podle 
vzhledu, vůně a chuti. 

V areálu zahrádkářů jsme moštovali 
a ochutnávali výborný, sladký mošt a ve třídě 
jsme si uvařili vlastní jablečný kompot. Také 
jsme navštívili knihovnu, kde nám skřítek 
Knihovníček vyprávěl o podzimní přírodě 
a navštívilo nás divadélko Letadlo. 

Moc jsme si tento měsíc a krásné počasí 
užili! Michaela Michalíková, učitelka MŠ

Svatý Martin 
v MŠ

11. listopadu 2022 je den, kdy slaví svůj 
svátek všichni Martinové. K nám do školky 
také zavítal Martin.

 

Přivezl nám o sobě svou legendu a paní učitelky Iva, 
Terka a Lenka nám ji zahrály. Teď už všichni víme, že 
to byl velmi hodný, skromný a ohleduplný člověk, komu 
pomáhal a jaké tradice na tento den dodržujeme. Svatý 
Martin k nám přijel na krásném bílém koni a přivezl 
nám sladké rohlíčky, přesně takové, o kterých jsme reci-
tovali v básničce. My jsme mu zazpívali a jeho koníček 
od nás dostal sladkou mrkvičku. „Děkujeme Martine, 
a ještě nám pošli sněhové vločky. My se už všichni moc 
těšíme na zimu.“

Ivana Lihotská, zástupce ředitele pro MŠ

divadlo letadlo 
průzkuMníci za ledníM MedvědeM

V pondělí 24. října k nám přijelo divadélko Letadlo s krásným příběhem plným dobrodružství 
pod názvem „Průzkumníci za ledním medvědem“. Nejprve jsme se společně vydali lodí na Severní 
pól, kde jsme se setkali s Eskymačkou, velrybou, mrožem, tuleněm a hlavně s ledním medvědem. 
Pásmo krásného příběhu a písniček se nám moc líbilo a naše děti byly jeho součástí.

Ivana Lihotská, zástupce ředitele pro MŠ

StraŠidélkový 
den u Sluníček

Dne 2. listopadu si paní učitelky připravily 
pro děti STRAŠIDÉLKOVÝ DEN. Tento den 
jsme přišli v kostýmech příšer a čarodějů a užili 
mnoho zábavy v podobě her, stezky odvahy, ta-
nečků a čtení strašidelných knih. Rodiče nám 
zpříjemnili den sladkostmi i ovocem. Všichni 
jsme si to moc užili.
 Terezie Fojtíková, učitelka MŠ
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dobří holubi Se vrací!
Tak jako v jiných letech i v roce 2022 se chovatelé poštovních ho-

lubů ZO Štěpánkovice zúčastnili se svými závodními holuby 20ti zá-
vodů. Závody byly rozděleny na tuzemské 13 x a zahraniční 7 x.

Tuzemské závody se pohybovaly od 170 do 400 km (Plzeň, Tachov,...) 
a zahraniční od 500 do 980 km (Brusel 950 km, Cloppenburg 760 km).

Závody začínají vždy poslední víkend v dubnu a pak každé víkendové 
dny do konce července. Chovatel má z každého závodu změřeny vzdále-
nosti z vypouštěcího místa na svůj holubník. Každý holub má na noze 
speciální čip nebo závodní gumku a po příletu je snímán spec. zařízením. 
Je zaznamenán čas příletu a čistá doba letu. Pořadí je určeno dle vy-
počtené průměrné rychlosti. Holub je na závod zaevidován v košovacím 
středisku a na závod je dopravován speciálním autem, které odváží celou 
oblast. V autě je až 2000 poštovních holubů.

Jak se holub po vypuštění v místě startu orientuje, není do dnešní 
doby zjištěno a spolehlivě vyřešeno, ale jak je v nadpise napsáno, jen 
dobří holubi se vrací. Rychlost a vytrvalost je obdivuhodná. Letos napří-
klad holub chovatele M. Čermáka, který byl vypuštěn v Bruselu v 6 hod. 
(vzdálenost 978 km), dorazil domů ve stejný den v 19 hod. 50 min. Jeho 
rychlost byla průměrně 1261 m/min, doba letu 13 hod. 50 min.

Závody poštovních holubů se započítávají do různých mistrovství 
od základní organizace po celostátní. Závodní výsledky za rok 2022 
budou zveřejněny ve speciální ročence koncem roku.

Naše základní organizace Štěpánkovice začleňuje i chovatele 
z Kobeřic, Hněvošic a ze Strahovic.

Bohužel tak jako i jiné organizace i ta naše má existenční problémy. 
Neměli jsme prostory, kde budeme košovat naše holuby, kde uskladnit 
výměnné boxy. Ve Štěpánkovicích se nenašly žádné vhodné prostory, 

ale naštěstí nám vyšel vstříc pan Ing. L. Kubný z obecního úřadu 
v Kobeřicích a máme nové košovací středisko, kde máme veškeré zázemí. 
Tímto chceme Obecnímu úřadu v Kobeřicích velmi poděkovat za toto za-
jištění naší další činnosti.

Velké starosti nám dělají také současné ceny krmiv, které závodní 
holubi mají v různých směsích, což nejsme schopni ovlivnit. Veškeré 
cesty holubů na závody si chovatelé platí sami. Jedná se o velmi finančně 
náročný ale moc krásný celoživotní koníček. Chceme poděkovat za pří-
spěvky na naší činnost obci Štěpánkovice a Kobeřice.

V současné době probíhají závody mladých holubů ročníku 2022. 
Na celkové pořadí v různých soutěžích musíme počkat.

Tak ať se dobří holubi stále vrací!
  Břetislav Vaňhara, ZO Štěpánkovice

17. ročník Statek cup noheJbalový turnaJ troJic
V sobotu 27. srpna 2022 se uskutečnil již 

17. ročník tradičního nohejbalového turnaje 
tříčlenných družstev STATEK CUP. 

Počasí nám tentokrát přálo, po sérii roč-
níků přerušovaných přeháňkami přišel ko-
nečně ročník, jak jsme si přáli, víceméně bez 
deště. Hrálo se jako každoročně na hřištích 
obecního sportovního areálu za základní ško-
lou. Přihlásilo se mám bohužel tentokrát pouze 
osm družstev, ale na poslední chvíli dva od-
řekli, družstva byla nejen ze Štěpánkovic, ale 
také dvě z Opavy, Štítiny a Bohuslavic.

Hrálo se každý s každým a určilo se pořadí 
pro play-off, systémem na dva vítězné sety. 
Poté se hrála dvě semifinále a následoval zápas 
o třetí místo, ve kterém zvítězil tým za Štítiny, 
který porazil Opavu 13. Ve finále se utkalo 
družstvo Opavaci s družstvem JOJ, které celý 
turnaj vyhrálo a na družstvo z Opavy tak zbylo 

druhé místo. Pohár pro vítěze tedy tentokrát 
putuje do Bohuslavic.

Po skončení turnaje a rozdělení hodnotných 
cen, za což děkuji sponzorům – Obecnímu úřadu 
Štěpánkovice, Hospodě Na Statku, jmenovitě 

panu Gerhardu Ondrufovi, a firmě Harasim 
velkoobchod, jmenovitě panu Martinovi 
Harasimovi, proběhla v pergole na hřišti ještě 
malá závěrečná párty a oslava vítězství.

 Martin Kříž
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florbalová SezÓna v plnéM proudu
Stejně jako je v plném proudu podzim, je v plném proudu i florbalová sezóna. 

Všechny naše týmy mají za sebou již svá první utkání, pojďme se podívat na to, jak 
se jim v nich dařilo.

PŘÍPRAVKA – Přípravka se předsta-
vila na domácím turnaji, soupeřem jim byly 
dva týmy Vítkovic, dále pak MVIL Ostrava 
a Slovan Havířov. Tým přípravky, který tvořili 
společně kluci a holky, se svých vrstevníků ne-
zalekl a bez prohry turnaj vyhrál. Děti si domů, 
kromě krásných vzpomínek a zážitků na první 
florbalové krůčky, odnesly také zlaté me-
daile. Přípravka se dále představila na turnaji 
v Krásném Poli a Českém Těšínu. V Krásném 
Poli z toho bylo zlaté umístění, v Českém 
Těšínu pak umístění stříbrné.

ELÉVOVÉ – Na elévy čekal rovněž domácí 
turnaj, kde se postupně utkali s týmy Orlové, 
Frýdku-Místku, MVIL Ostrava a Tigers 
Poruba. Ani tady nenechali kluci a holky nic 
náhodě a po čtyřech jasných výhrách si i oni 
domů odnesli zasloužené zlaté medaile pro 
nejlepší tým turnaje. Elévci pak odehráli ještě 
další dva turnaje – v Rožnově skončili první, 
v Havířově mimo stupně vítězů.

MLADŠÍ ŽÁCI – Až do daleké Stonavy se 
na první turnaj sezóny vydali naši mladší žáci. 
Ovšem ani oni neudělali našemu klubu ostudu. 
Body ztratili pouze s nejlepším týmem turnaje 
a skončili na skvělém stříbrném místě. Mladší 
žáci odehráli dále domácí turnaj, který jsme 
odehráli v Bolaticích, a turnaj v Ostravě. Doma 
jsme nenašli přemožitele, umístili se na prvním 
místě a v Ostravě jsme po dobrých výkonech 
skončili bronzoví.

STARŠÍ ŽÁCI – U starších žáků se letos 
potýkáme s krizí v podobě menšího počtu 

hráčů, proto je tato kategorie 
doplňována mladšími ročníky, 
což jde ze startu soutěže poznat. 
Věříme však, že kluci a holky po-
stupně získané zkušenosti zúročí 
a budou svým soupeřům více než 
vyrovnanými partnery. Aktuálně 
mají starší žáci za sebou 5 zápasů 
a s bilancí 2 výher a 3 porážek 
jim patří 7. místo v tabulce MS 
přeboru.

DOROSTENCI – Dorostenci 
mají aktuálně odehráno 6 
utkání a s bilancí 4 výhry, 1 
remíza a 1 porážka jim aktu-
álně patří ve 2. lize výborné 4. 
místo. Zajímavostí je, že tým 
ve dvou zápasech neinkasoval 
ani branku. Ve florbalu, sportu 
bohatém na branky, to není tak 
častý jev.

JUNIOŘI – Junioři mají 
za sebou 6 utkání a vyrovnanou 
bilanci 3 výhry a 3 porážky. 
Aktuálně jim patří ve 2. lize ju-
niorů 5. místo. Potěšující je sku-
tečnost, že velké množství hráčů 
juniorského věku nastupuje pravidelně za muž-
ské týmy, zejména ten hlavní hrající 1. ligu.

MUŽI A – Mužské áčko letos bojuje na dvou 
frontách. V Poháru Českého florbalu se dostalo 
mezi 16 nejlepších týmů – v osmifinále je čeká 
souboj s jihomoravským týmem Aligators. 

V 1. lize je odehraná polovina 
základní části a týmu patří zatím 
8. místo. Tým si připsal pár cen-
ných vítězství – na palubovce 
Chomutova zvítězil 8:0, doma 
pak porazil loňského účastníka 
Superligy Hattrick Brno 8:4.

ELÉVKYNĚ – Díky přihlá-
šení nejmladšího dívčího družstva 
do soutěže jsme mohli v rámci 
klubu zapsat další historický mil-
ník a přiřadit se tak pouze k 5 klu-
bům z celého Moravskoslezského 
kraje a Olomouckého kraje, které 
soutěž elévek zvládlo přihlásit.

MLADŠÍ ŽÁKYNĚ – Již 3 
turnaje mají za sebou v letošní 
sezóně mladší žákyně. Na všech 
třech skončily na stupních ví-
tězů. Na tom posledním, který 
se odehrál v Kopřivnici, získaly 
ocenění pro nejlepší tým turnaje.

JUNIORKY – Juniorky hrají 
i letos 2. ligu, kde proti velkým 
městům to bude zejména o sbí-
rání zkušeností, které pak budou 
moci holky v budoucnu prodat.

Jsme rádi, že se téměř 
všechny děti po prázdninách 
vrátily do tréninku a rovněž 

nás těší i zájem nově příchozích (nábor u nás 
probíhá celý rok, v určitých kategoriích máme 
ještě volná místa). Pro děti se snažíme, kromě 
klasického tréninku, vymyslet celou řadu za-
jímavých akcí. Letos to jsou například vstupy 
na bazén pro nejmenší a speciální tréninky pro 
mladší žáky ve formě fyzio cvičení a plavec-
kého tréninku ve spolupráci s plaveckou školou 
Šupinka. V listopadu nás pak čeká velký turnaj 
pro mladší přípravku a přípravku, který budeme 
pořádat ve sportovní hale v Bolaticích – zúčastní 
se ho celkem 7 klubů z Moravskoslezského 
a Olomouckého kraje a cca 110 dětí. V prosinci 
nás pak čeká Mikulášská nadílka pro nejmenší.

Pro více informací můžete navštívit naše 
internetové stránky www.fbcletka.cz, případně 
nám napsat na e-mail info@fbcletka.cz anebo 
zavolat na tel. číslo 728 468 668.

Adam Wollný
sekretář FBC Letka
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fotbalová podziMní SezÓna zdárně ukončena
zhodnocení „a“ MužStva a rozloučení trenéra

Vážení sportovní přátelé, dovolte, abych krátce zhodnotil podzimní část sezóny a zároveň se s vámi při této příležitosti rozloučil. Svou pouť 
ve vedení klubu TJ Sokol Štěpánkovice jsem započal téměř před čtyřmi lety. Pro všechny z nás bylo vedení klubu velká neznámá. Všichni víme, 
jakou oběť a práci zde zanechali Vlasta Harazim s Mirkem Zálohou, sám jsem byl v očekávání, zda se nám podaří klub nadále držet minimálně 
na stejné úrovni, mnohé se povedlo, jiné zase naopak. Hold kdo nic nedělá, nic nezkazí...

Nicméně osobně čtyřleté působení pova-
žuji za velmi úspěšné. Podařilo se nám udržet 
a ještě posílit trenérské týmy, založit školičku, 
dorost či novými příchozími hráči omladit kádr 
áčka. V našich začátcích jsme bojovali s nedo-
statkem hráčů, vždyť za nás, a za to jsem jim 
dodnes vděčný, nastupovali v té době již po ně-
kolikaleté pauze Standa Baránek s Tomášem 
Kurkou. Po čase se nám povedlo přeci jen tým 
doplnit mladými hráči jako jsou Filip Stromský, 
Radim Krzsich, Matěj Hrbáč, Lukáš Peterek 
a v poslední době stále více příležitostí dostávají 
i kluci z dorostu, za což jsem velmi rád a věřím, 
že máme díky založení dorosteneckého týmu 
o budoucnost postaráno.

Před dvěma lety u nás ukončil svou činnost 
Jarda Samson, po kterém jsem na trenérské 
křeslo nastoupil já. Věřte, že jsme trenéra shá-
něli, ale v té době se u nás s trenéry zrovna dveře 
netrhli. Ukončil jsem své trenérské povinnosti 
v SFC Opava, také víceméně hráčskou kariéru, 
a naplno se vrhl do práce trenéra našeho týmu. 
Dvě předchozí sezóny se nedohráli vinou co-
vidu, tudíž jsme opět dávali tým dohromady 
v době, kdy hráči v podstatě půl roku nehráli.

Sezónu jsme nezačali vůbec dobře, nicméně 
se nám později povedlo získat tři posily z Dolního 
Benešova a i díky pracovitosti našich kluků jsme 
na konci soutěže mohli slavit záchranu, což 

považuji za velký úspěch vzhledem k tomu, že 
jsme měli v půlce soutěže pouhých sedm bodů. 
V létě nás ovšem čekal nový začátek, kdy kluci 
odešli zpět do Benešova a s nimi i Marek Samson, 
skončil také Ríša Husovský, který u nás střílel 
nemálo branek. Před začátkem sezóny jsem slý-
chával jak naše mužstvo je na úrovni okresního 
přeboru a po prvních čtyřech kolech některým 
lidem i tyto prognózy vycházely.

Osobně jsem nad kluky nikdy nezlomil 
hůl, trávíme společně dostatek času, abych 
poznal, že tenhle tým není mrtvý. Atmosféra 
v kabině byla pořád pozitivní, pořád jsme vě-
řili, že se to zlomí, což se nakonec podařilo. 
Začali jsme vyhrávat a byli pokorní, i když se 
nám povedlo získat bod. Náš tým je především 
o soudržnosti, bojovnosti a partě kluků, kteří 
mají k našemu klubu vztah, kterým není lho-
stejný výsledek utkání. Samozřejmě mnohdy se 
nám nepodařilo hrát hezky fotbal, někdy jsme 
i vybouchli jako v Kozmicích, či Albrechticích. 
Ovšem na druhou stranu jsme zažili i krásné 
zápasy jako s Kozlovicemi, Krásným Polem, či 
Ludgeřovicemi. Poslední podzimní zápas jsme 
bohužel prohráli 1:3 s Jistebníkem a skončili  
na jedenáctém místě se 14 body a skórem 22:36.

Pro mě osobně se jednalo o poslední utkání 
v roli trenéra Štěpánkovic. Rozhodl jsem 
se přijmout jednu z několika nabídek, které 

jsem v poslední době dostal a to tu z Dolního 
Benešova. Samozřejmě se mi neodchází lehce, 
Štěpánkovice jsou a budou klubem, který mi-
luji, ale trenéřinu dělám již nějaký rok a i já bych 
se chtěl jako trenér neustále zlepšovat, posou-
vat dopředu a získávat zkušenosti. Pokud bude 
zájem o mou osobu, určitě vždy rád pomůžu, 
ale i vzhledem k tomu, že nás čeká volební 
valná hromada, nevím, jaké budou plány do bu-
doucna. Nejsme v kritické situaci, klub funguje 
velmi dobře a bodový zisk je prozatím solidní. 
Proto cítím, že nastala ideální doba právě teď 
odejít a zkusit něco nového. Musím říct, že od-
cházím s dobrým pocitem. Užil jsem si každou 
minutu na lavičce, jak s vámi fanoušky, tak 
s hráči v kabině. 

Na závěr dovolte, abych poděkoval ce-
lému vedení klubu v čele s Radkem Stoczkem 
za důvěru, za celé období, kdy jsme vždy drželi 
za jeden provaz, Pepovi Harazimovi s Tomášem 
Kurkou za roli asistentů, kterou dělali svědo-
mitě, Tondovi Kolečkářovi za vedoucího muž-
stva, mé rodině, která mě podporuje, i když to 
především po porážkách není se mnou snadné, 
vám fanouškům a především hráčům, protože 
trenéra dělají hráči. Za spoustu krásných oka-
mžiků vám tímto děkuji. Věřím, že to nebylo 
naposledy, kdy jsem vedl naše Štěpánkovice.
 S pozdravem Dušan Harazim

Shrnutí podziMu u doroStu

Zdravím všechny nejen fotbalové příznivce, v krátkosti zhodnotím půl sezónu dorostu. Jak už 
určitě všichni víte, po dlouhých letech se nám podařilo dát dohromady samostatný dorost společně 
s některými staršími žáky. Sice jsme si před sezónou řekli, že výsledky nejsou všechno, že budeme 
sbírat zkušenosti (ale určitě mi všichni dáte zapravdu, že jsou všechno) :-), a tak jsme k tomu také tak 
přistupovali. V konkurenci deseti mužstev jsme skončili na čtvrtém místě se 17 body a skórem 19:10. 
Prozatímní bilance po podzimní části je 5 vítězství, 2 remízy a 2 prohry.

Kluky musím zatím pochválit za tréninkovou účast, kterou máme společnou s „A“ týmem pod do-
zorem hlavního trenéra Dušana Harazima. Myslím, že to klukům moc prospívá, protože to jde vidět 
na výkonech v mistrovských utkáních. Někteří kluci nastupují na výpomoc buď za „B“ tým a také 
za první mužstvo Štěpánkovic. Doufám, že kluci v odvetných utkáních budou pokračovat v ještě 
lepších výkonech, (protože si myslím, že jsou hodně talentovaní), ale vše záleží na jejich přístupu 

a chuti se zlepšovat.
V odvetných jarních utkáních hrajeme 3 x 

venku a 6 x doma a věřím, že domácí prostředí 
nás posune vzhůru v tabulce. Chtěl bych po-
děkovat všem dorostencům, kteří chodí na zá-
pasy, jejich rodičům, kteří jim to umožňují, 
spolutrenérům, kteří trénují žáky a pomáhají 
mi v dorostu (Martin, Kamil, Jirka), trenérovi 
Dušanovi (trenéru „A“ týmu), Ludvovi za pří-
pravu hřiště a předsedovi Radkovi. Největší 
dík patří žákům, kteří nám pomáhají hrát 
za dorost, nemají to vůbec jednoduché, pro-
tože musí před zápasem dorostu absolvovat 
i zápas žáků, což kdo hrál fotbal ví, že to je 
velká dřina. Děkuji. Tomáš Kurka

Staň Se hráčem 
tJ Sokol 

Štěpánkovice

Nabíráme děti  
od roku 2014 – 2019,  

tréninky jsou v letním období  
každé úterý a čtvrtek 

 od 16.00 hodin na hřišti TJ, 
v zimě v úterý od 16.30 

a ve čtvrtek od 17.00 hodin 
ve školní tělocvičně. 

Kontakt na trenéry  
mladší přípravky a školičky:
Jan Pavlík – 739 165 990
 Vít Axman – 773 300 026

Lukáš Kramář – 703 660 361

Nebo prostě přijďte 
na trénink 
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a co naŠi neJMenŠí? přípravka a Školička? 

Dětí máme na hřišti opravdu hodně a to je dobře. Jedná se o starší a mladší přípravku, 
ke které během roku přibyla školička, kde jsou děti (kluci i holky) ve věku od cca 3 let. 

Dětí je celkem kolem 
45 a je vidět, že je tré-
ninky opravdu baví. 
Jak by si mohli někteří 
myslet, že hrají hodinu 
fotbal, není to pravda, 
tak jako ve škole, se už 
dnes 45 minut nesedí 
v lavici, tak na trénincích 
se také jen „nehoní balón 
po hřišti“. Jsou zaměřeny 
na celkovou sportovní 
průpravu, rychlost, 
mrštnost, hlavně hravost 
a zdravé soutěžení. 

Kdokoli, kdo by chtěl 
naše řady rozšířit, má 
možnost přijít na trénink 
nebo se ozvat jednomu 
z našich trenérů.

Na závěr bych chtěla za celý TJ Sokol Štěpánkovice poděkovat a popřát krásné vánoční svátky 
všem, kteří se starají z jakékoliv pozice o TJ, všem hráčům, bez kterých by to nešlo, rodičům všech 
fotbalistů, za jejich podporu při zápasech, trénincích, ochotě udělat cokoli navíc. Všem fanouškům 
za podporu v jakékoli době, v době kdy jste na vrcholu tabulky, ale hlavně i té, kdy se hrabete ze 
dna a spousta lidí vás už odepsala, ale stále se držíte a nakonec vyhrabete, protože víte, že za vámi 
někdo stojí. A to jste vy. Věříme, že podporu v jakékoli podobě bude mít náš fotbal i v dalším ob-
dobí a se všemi se opět rádi uvidíme na prvním jarním mistrovském utkání nebo na nějaké vánoční 
akci na hřišti, opravdu jich není málo :-).

Pohodové Vánoce, hodně klidu a míru a hlavně zdraví do nového roku všem obyvatelům 
Štěpánkovic přeje TJ Sokol Štěpánkovice. Mgr. Marie Kurková Slaná

Shrnutí podziMu 
u žáků

Zdravíme, chtěli bychom vás informovat 
o průběhu podzimní části u žáků. V devíti-
členné skupině jsme průběžně na 1. místě. 
Z 8 zápasů máme 5 vítězství, 2 remízy 
a jednu porážku, kterou jsme utrpěli až v po-
sledním kole na půdě druhých Kylešovic. 

Sezónu proto musíme hodnotit ve-
lice úspěšně, i když nějaké mouchy se 
vždy najdou. Jsou jimi 2 zbytečné remízy 
v Bohuslavicích a v Hněvošicích (které ne-
byly úplně fér). Jak už bylo zmíněno, prohráli 
jsme v posledním kole v Kylešovicích, kde 
byla prohra naprosto zasloužená, kdy už si 
asi kluci mysleli, že jsou neporazitelní a tam 
se jim to vymstilo. 

Trénovalo se 2 ×, někdy i 3 × týdně, kluci 
až na výjimky chodili příkladně na tréninky, 
což se podle výsledků pozitivně odrazilo 
v tabulce. Samozřejmě je vždy co zlepšovat, 
věříme tomu, že kluci si jsou toho vědomi 
a budou na sobě dále pracovat, protože už 
někteří z nich (ti kteří chodí pomáhat do-
rostu) ví, že ta dorostenecká cesta je složitější 
a těžší, než u žáků. 

Chtěli bychom poděkovat rodičům za to, 
že v tom kluky podporují, jezdí na zápasy 
a fandí jim. Doufám, že to rodičům a klukům 
v této složité době vydrží i nadále a budou 
nápomocni trenérům i v dalším období.

 S pozdravem trenéři  
Jirka, Martin, Kamil a Tomáš

Šfl Má za Sebou 
podziMní čáSt

Štěpánkovická fotbalová liga má za sebou podzimní část, 
která měla na programu pět kol. Podzimním mistrem se stal 
tým SolarCell Svoboda. Na druhém místě a o tři body méně 
má tým Clondike. 

Nejlepším střelcem po podzimní části je Aleš Bitomský 
z týmu SolarCell Svoboda a Jiří Kolečkář ml. z týmu Clondike, 
kteří mají na kontě osm branek. Nejlepším podzimním asisten-
tem je Tomáš Kurka z týmu SolarCell Svoboda, který posbí-
ral šest asistencí. Nejlepším brankářem po podzimní části je 
Karel Kolečkář z týmu Clondike, jelikož jeho průměr obdržené 

branky na zápas je pouhých 1,2 gólů a také, jako jediný bran-
kář odchytal všech pět zápasů. Nejlepší útok po podzimní 
části má tým SolarCell Svoboda, kterým svým soupeřům 
v pěti zápasech dal 25 branek (průměr 5 branek na zápas). 
Nejlepší nepropustnou obranu má po podzimní části tým 
Clondike, který v pěti zápasech obdržel pouze 6 branek (prů-
měr 1,2 branky na zápas).

Jarní část bude mít na programu čtyři kola a pravděpo-
dobně se odehrají na hřišti ZŠ Štěpánkovice. První kolo se 
odehraje na začátku měsíce dubna a hned bude zajímavé 
tím, že v prvním zápase půjde o boj o třetí místo mezi Herfi 
a BOCA a KV-KLIMA-GENERALI a ve druhém zápase se 
týmy Clondike a SolarCell Svoboda utkají o první příčku ta-
bulky. Za ŠFL Hrzibek PavelSolarCell Svoboda

zápas na novém školním hřišti – Clondike vs. KV-KLIMA-GENERALI
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Mčr v běhu na 60 M 
S překážkaMi

25. 9. 2022 jsme se zúčastnili prvního Mistrovství České republiky 
v běhu na 60 m s překážkami v Benešově u Prahy. Za krásného slu-
nečného počasí se soutěže zúčastnilo 480 dětí ve čtyřech kategoriích. 

V mladších dívkách nás reprezentovala Dominika Nowická, která 
překonala dráhu v čase 16.59 s a skončila na krásném 44. místě. Zina 
Drastíková zaběhla čas 17.95 s, což jí stačilo na 78. místo ze 120 dívek 
v této kategorii. Dalším účastníkem byl František Tomíček v mladších 
chlapcích, který skončil na 69. místě s časem 17.06 s.V kategorii starších 
žáků byl nejlépe umístěný Jan Pistorius na 6. místě, kdy se mu podařilo 
zaběhnout v druhém pokusu čas 11.96 s.Ve stejné kategorii startoval 
i Michal Tomíček, kterému se naopak vůbec nedařilo. Po pádu z bariéry 
skončil až na 109. místě. 

Poděkování patří všem za úspěšnou reprezentaci našeho sboru.
 Martina Pistoriusová

Mezigenerační 
 Setkání Seniorů

V pátek 28. října se ve Štěpánkovicích uskutečnilo setkání seniorů 
11. okrsku, kterého se zúčastnilo všech deset sborů. 

V rámci tohoto setkání předvedli naši žáci požární útok z cisterny 
na hořící strom. Poté si všichni prohlédli hasičská auta a viděli postupný 
vývoj hasičské techniky. Starší hasiči vyprávěli své zážitky a zkušenosti 
ze své praxe. Tuto akci připravilo Okresní sdružení hasičů v Opavě 
ve spolupráci s naším sborem. Poděkování patří obci Štěpánkovice 
za zapůjčení zrcadlového sálu na obecním úřadě. Marek Ondruf,

referent prevence SDH Štěpánkovice

činnoSt záSahové Jednotky
Blíží se konec roku a můžeme pomalu bilancovat nad letošním rokem. Celkem máme k polo-

vině listopadu dvacet výjezdů, z toho dva požáry komína, dva spadlé stromy, devět likvidací boda-
vého hmyzu, čtyři technické pomoci a tři asistence u kulturních a společenských akcí, ke kterým 
můžeme zařadit lampionový průvod obcí nebo Boží tělo, kde jsme řídili dopravu. V měsíci listo-
padu měla jednotka hned dvě plánovaná cvičení, jedno prověřovací a druhé taktické.

První se uskutečnilo ve Svobodě v bývalé 
pískovně, kde byl požár lesního porostu a vy-
hledávání osob. Toto cvičení bylo pro štěpánko-
vickou a svobodskou jednotku. 

Druhé bylo taktické cvičení v Kobeřicích 
v sádrovcovém dolu. Scénář byl naplánován 
takto: požár haly, který se rozšířil na celý areál 
a vyhledání jedné osoby. Pro zajištění dostatku 
vody byla udělaná dálková doprava vody z pře-
čerpávacích stanic v dole. Tohoto cvičení se zú-
častnilo 46 hasičů z 11. okrsku a profesionální 
sbor ze stanice v Opavě. 

A co nás čeká ještě do konce roku?  
Asistence u kulturních představení, rozsvícení 
vánočního stromu a snad žádná mimořádná 
událost. Děkuji všem členům jednotky za je-
jich práci. Marek Ondruf,

velitel družstva JSDH obce Štěpánkovice
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MeMoriál Marty habadové
Na další závod šedesátek jsme se vydali začátkem listopadu do Prahy na již dvacátý ročník Memoriálu 

Marty Habadové. 

V sobotu dopoledne se na start postavilo 315 starších dívek. Naše reprezentantky Marie Teichmannová 
a Nela Černá zaběhly své standardní časy a skončily na 213. a 198. místě. Po obědě se na start postavili 
ve starších žácích Jan Pistorius, Lukáš Stuchlík, Michal Tomíček. Michal s Lukášem zaběhli své nejlepší 

letošní časy pod 14 s a obsadili 48. 
a 68. místo. Honza si zaběhl čas 12.21 
s a v konkurenci 219 závodníků skon-
čil na 6. místě. V neděli nám startovali 
mladší kategorie. Nejlépe se dařilo 
Frantovi Tomíčkovi, který vybojoval 
55. místo ze 194 závodníků. A mladší 
dívky Dominika Nowická a Zina 
Drastíková po menších nezdarech 
na dráze obsadily 89. a 138. místo ze 
194 závodnic.

Poslední závod letošní sezony nás 
čeká za čtrnáct dní v Ostravě.

 Martina Pistoriusová

Na obsahu zpravodaje se můžete podílet i Vy!
Budeme rádi, pokud nám budete během celého roku průběžně zasílat své postřehy, fotografie,  

nebo zprávy o akcích, které pořádáte na e-mail: zpravodaj@stepankovice.cz.
Děkujeme a těšíme se na vaši odezvu, náměty a příklady dobré práce.
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rekordní Úroda Jablek
Na letošní moštování ovoce naši zahrádkáři určitě nezapomenou. Jelikož úroda jablek byla rekordní, bylo 

i o moštování velký zájem. K tomu přispělo i dlouhé krásné podzimní počasí, proto zahrádkáři naposledy 
mimořádně moštovali dokonce až 3. listopadu. Toto v posledním desetiletí nepamatujeme.

Nebylo výjimkou, že zahrádkáři začali 
moštovat půl hodiny před obvyklým začátkem 
a končili až za tmy po 20 hodině. Většina zá-
jemců si odvezla sladký mošt, někteří ale po-
třebovali jen jablka nadrtit na kvas. Poměr drti 
ke šťávě byl přibližně 2:1, což mnohé příjemně 
překvapilo.

Na závěr se podělím o pár zajímavostí. 
Jezdí k nám moštovat ve velké míře i občané 
obcí z větší vzdálenosti (např. Bělá, Strahovice, 
Opava aj.) Celkem se letos vymoštovalo 
7 534 kg ovoce, převážně jablek, hrušek a hroz-
nového vína. Rekord na jednoho soukromého 
pěstitele byl 223 kg a nejmenší vymoštované 
množství bylo 7 kg.

 Za ČZS Liana Běláková

zahrádkářSká výStava

Ve dnech 17. - 18. září 2022 proběhla v zahrádkářském areálu ve Štěpánkovicích již 32. výstava 
ovoce, zeleniny a květin. Tradičně se zahrádkáři pochválili svými výpěstky, které se letos urodily. 

K vidění byly různé odrůdy jablek i hru-
šek, ale také švestky, krásné hrozny vinné révy 
i netradiční mišpule, kdoule nebo nashi. Své 
bohaté zastoupení měla i zelenina. Brambory, 
cukety, papriky, mrkve, cibule, řepa a mnoho 
dalšího…, to všechno jsme mohli na výstavě 
obdivovat. Pestrobarevnost výstavě dodaly 
i krásné aranžmá řezaných květin, ale i truhlíky 
kvetoucích muškátů a fuchsií. Desítky druhů 
chryzantém různých květů a barev opět ukázal 
i náš člen pan Vilém Tomíček. Stejně tak i naši 
přátelé, zahrádkáři z polského Kietrze přivezli 
ukázat, co se urodilo za hranicemi. Hlavní 
expozicí byl ale retro traktor, který pamětníky 
vrátil do vzpomínek na mládí a práci na poli. 

Kontrastem tohoto „stroje“ byl současný traktor 
Fendt, který venku obdivovali malí i velcí.

V neděli jsme v areálu opět zahájili vý-
stavu mší svatou obětovanou „Na poděkování 
za úrodu a za živé, a zemřelé zahrádkáře.“ I přes 
chladné ráno účast byla hojná. Po prohlídce 
výstavy si návštěvníci mohli pochutnat na vý-
borných koláčích a kávě, burčáku nebo na pocti-
vých domácích klobáskách. Na naši výstavu se 
opět přišlo podívat 200 – 300 lidí, ať už občanů 
Štěpánkovic nebo i hostů z okolních obcí.

Letošní výstava byla opět úspěšná, úžasná 
a my zahrádkáři se již těšíme, co si pro nás při-
praví nadcházející vegetační rok. 

Za ČZS Liana Běláková

Svatý Martin 
opět přichyStal  
příJeMný večer

I ve Štěpánkovicích jsme oslavili sva-
tého Martina, a to již třetím ročníkem akce 
Svatomartinské husy.

V sobotu 12. 11. 2022 od 17:00 hodin se 
v zahrádkářském areálu sešlo 50 příznivců této 
dozlatova upečené pečínky. Svatomartinské 
menu se skládalo z husího stehna, bílého a čer-
veného zelí a variace knedlíků. K výběru bylo 
bílé nebo růžové Svatomartinské víno z vinař-
ství Velké Bílovice. Jako dezert se podávala 
káva a malinový řez. K tanci a poslechu hrála 
až do půlnoci cimbálovka Grunt, se kterou 
jsme si s radostí zazpívali. 

Jídlo bylo výborné, hosté se příjemně bavili 
a atmosféra celého večera byla super. Myslím 
si, že jsme spolu strávili krásný podzimní večer 
a již teď se těšíme na další ročník.

 Za ČZS Liana Běláková
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kraJSká zahrádkářSká výStava 
„život na zahradě“

Krajská výstava se po několikaleté pře-
stávce se konala 23. a 24. září 2022 tentokrát 
v prostoru Muzea potravin a zemědělských 
strojů v Ostravě-Vítkovicích. Připravilo ji 
6 územních rad ČZS. 

Na výstavě návštěvníci viděli krásné vý-
pěstky zahrádkářů z celého kraje. Byla také 
připravena odborná pěstitelská poradna, myko-
logická poradna, řada zajímavých přednášek. 
Naše územní sdružení vystavovalo na ploše 
cca 70 m2 ve vstupní části, kde byla i expo-
zice ÚS ČZS Bruntál. Své vzorky ovoce, 
zeleniny, hroznového vína a květin vysta-
vovali zahrádkáři ze Štěpánkovic, Malých 
Hoštic, Velkých Hoštic, Slavkova, Jakubčovic 
a Opavy-U Jaktarky. 

Součásti byla i kolekce chryzantém 
od Viléma Tomíčka a vazby kosatců a jiřin 
od IRIS Hlučín. Celkové krásné aranžmá 
mimo členů představenstva ÚS ČZS Opava 
doplnily studentky Masarykovy střední školy 
zemědělské v Opavě pod vedením p. Šigutové, 
kterým patří naše poděkování za spolupráci. 
Jednotlivé expozice byly naaranžované mezi 

historické traktory, secí stroje, mlátičky, čis-
tičky obilí a dalších techniku. 

Součástí akce byla i soutěž dětí 
z Moravskoslezského kraje v zahradnických 
dovednostech. Celkem 60 žákyň a žáků mělo 
za úkol zvládnout test, poznávačku a floristiku. 
Z našeho ÚS se zúčastnily děti ze ZŠ Hradec 
nad Moravicí, Slavkov, Píšť a Opava Šrámková. 
Děkujeme za reprezentaci škol i ČZS.

Děkuji všem, kteří obětovali výstavě čtvr-
tek, pátek a sobotu, a odvedli kus poctivé práce 
ve prospěch dobrého jména našeho územního 
sdružení. Samozřejmě to nebyla jenom sa-
motná instalace výstavy, ale předcházela tomu 
i příprava, zajištění a dovoz vzorků, dekorací, 
palet a spoustu jiné práce. Takže doufejme, že 
příště se zapojí více zahrádkářů.

Vladimír Chovanec
místopředseda ÚS ČZS Opava

podziM ve znaMení výStav
Mnoho organizací pořádá především na podzim místní a oblastní výstavy ovoce, zeleniny, 

ale také aranžmá. Naše Územní sdružení Opava se pravidelně zúčastňuje Krajských výstav 
v Ostravě i podzimních celostátních výstav Hortikomplex v Olomouci a stejně tomu bylo i v le-
tošním roce. Krajská výstava se tentokrát poprvé uskutečnila v Zemědělském muzeu v areálu 
Dolních Vítkovic ve dnech 23. a 24. září 2022. Hortikomplex v Olomouci byl v nezvyklém ter-
mínu o několik týdnů dříve, než bylo zvykem, a to 29. září – 2. října za účasti územních sdružení 
Českého zahrádkářského svazu především z Moravy./

Územní sdružení vystavovaly v pavilonu 
„A“ v přízemí stejně jako v minulém roce. 
Všechny územní sdružení nabídly širokou 
škálu svých výpěstků, a skutečně předvedly 
to nejlepší, co který region mohl nabídnout. 
Za naše Opavské sdružení představil p. Vilém 
Tomíček krásnou sbírku 21 odrůd chryzantém, 
které byly dominantou a tvořily celé pozadí 
naší expozice. Mimo chryzantémy vystavil 
p. Tomíček ještě jablka, hrušky, zeleninu a své 
hrnkované výpěstky jabloní a révy vinné.

Ze stejné ZO ČZS Štěpánkovice doplnil 
expozici ještě p. Hříbek několika odrůdami 
jablek. Ing. Josef Teuer prezentoval kolekci 
přes 40 polopozdních a pozdních odrůd 
hroznů, zeleniny a okrasných tykví. Výstavu 
ještě doplnil MVDr. Stanislav Kubesa svými 
exponáty jablíček, patisonů, cuket, dýní 

a zeleniny. Na výstavě se p. Petr Ploch pre-
zentoval a pochlubil se zajímavým a méně 
známým exotickým ovocem v několika odrů-
dách. Celá naše „opavská“ expozice působila 
kompaktním a uceleným dojmem a důstojně 
jsme reprezentovali náš region. A mezi jednot-
livými územními sdruženími jsme se vůbec 
neztratili. 

Je jenom škoda, že náš okres prezentuje 
jen omezený počet vystavovatelů a ostatní čle-
nové ČZS našeho okresu se nezapojují svými 
výpěstky na těchto výstavách. Sdružení dává 
informace o těchto výstavách i s pokyny, 
kde a kdy je příjem vzorků. Na závěr bych 
chtěl jenom vybídnout další pěstitele, aby se 
v příštích letech více angažovali a nabídli své 
výpěstky na krajské i republikové výstavy.
 Ing. Josef Teuer

den StroMů
V neděli 16. 10. 2022 bylo v Opavě 

po dvouleté přestávce zaviněné Covidem 19 
opět obnoven Den stromů, který se uskuteč-
nil v sadech Svobody v Opavě. 

Bylo na co koukat, do akce bylo zapojeno 
hodně subjektů, opavských škol a další orga-
nizace, které působí v městě Opavy a i my 
z Územního svazu zahrádkářů jsme měli za-
stoupení při této akci a zásluhou pana Viléma 
Tomíčka, který představil své výpěstky pod-
zimních květin, které kolemjdoucí obdivovali 
pro jejich krásu a p. Tomíček ochotně vysvět-
loval a radil, jak tyto nádherné květiny pěsto-
vat, za což mu patří poděkování. 

A poděkovat je třeba také p. Meleckému 
a Hanzlíkovi za účast na této akci.

 Jan Hanzlík
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dýňobraní ve Svobodě
V neděli 2. října se na hřišti ve Svobodě konalo Dýňobraní. Akce spočívala v tom, že každá maminka měla 

donést jakoukoli doma připravenou pochutinu z dýně. Sešly se nám tedy různé dýňové slané a sladké koláče, 
polévka, pomazánky, džus a spousta dalších. Měli jsme 
tak možnost ochutnat tuto podzimní plodinu na všechny 
možné způsoby.

Tatínci naopak dlabali přinesené dýně a vytvářeli 
různé halloweenské příšerky. Děti pouštěly draky a pl-
nily úkoly. Celé rodiny si potom zasoutěžily ve skákání 
v pytlích. Do pozdních večerních hodin probíhala dětská 
diskotéka. 

Obci patří velké poděkování za zapůjčení a postavení 
stanů, bez kterých bychom akci nemohli uskutečnit. Všem 
děkuji za účast a těším se, co dalšího vymyslíme.

 Andrea Zálesná, organizátorka akce

Spolek důchodců Svoboda
Na letošní rok jsme si naplánovali aktivity a doufali jsme, že nám je Covid 

nezmaří. Zapojili jsme se do dubnového úklidu okolí obce. V květnu nám přálo 
počasí na smažení vajec. Na srpnový zájezd se k nám připojili i zájemci ze 
Štěpánkovic a celý zájezd pěkně zveršovala p. Jana Lihotzká:

„Sešli jsme se vesele,  
jedem na výlet, přátelé.

Do Čech pod Kosířem jsme se vydali, 
abychom zdejší zámek poznali.

V muzeu kočárů průvodce skvělý byl, 
vše nám podrobně vysvětlil.

A po dobrém obědě nás čeká 
opět cesta nedaleká.

Zlatá farma Štěchovice 
přivítala nás velice.

Ve Velké Bystřici  
nás čekalo překvapení, 

minipivovarem Tvardkov 
jsme byli provedeni.

Ochutnávku pěnícího moku krátce 
 jsme zakončili tvarůžkovým 

tatarákem na zahrádce.

Nakoupili jsme pivo, tvarůžky a dárky, 
nikomu se moc nechtělo zpátky.

Příští rok v tento čas, 
vyrazíme někde zas.“

A to je nejlepší hodnocení toho, že se nám ve spolku líbí. Děkujeme také i za-
stupitelům obce, kteří nám na činnost spolku přispěli. Stromská Anna

letní kino pro děti
Poslední srpnovou sobotu si děti ve Svobodě užily netra-

dičně. Loučení s prázdninami jim rodiče zpříjemnili promí-
táním filmu pod širým nebem.

Na plátně se objevila animovaná pohádka Coco, vyprávě-
jící o chlapci, který si jde za svým snem stát se muzikantem. 
Při filmovém večeru samozřejmě nesměl dětem chybět pop-
corn a rodičové si tak mohli v klidu vychutnat čepované pivo 
a probrat neprobrané. Andrea Zálesná

upozornění 
pro řidiče

Důrazně žádáme občany, aby parkovali vozidla 
na svých pozemcích, případně na místech k tomu urče-
ných. Vzhledem k nadcházející zimní sezóně vadí auta 
parkující na místních komunikacích úklidové technice. 
Stalo se, že pracovníci, kteří s technikou odklízejí sníh 
z komunikací, nahrnuli odklizený sníh k špatně parkují-
címu autu, a to nemohlo následně odjet. Majitel si samo-
zřejmě telefonicky stěžoval na tuto překážku, přestože 
parkoval nesprávně.

Jsme v jednání s městskou policií Kravaře a státní 
policií obvodní oddělení Kravaře, kde se budeme sna-
žit toto parkování omezit i za cenu toho, že majitelé aut 
budou za nesprávné parkování pokutováni. Máme pří-
klady z okolních vesnic, kde se dali touto cestou a pře-
kážek v jízdě rapidně ubylo i za cenu toho, že se šlo 
cestou represe. Buďme ohleduplní k sobě i svému okolí.

Jiří Kolečkář, starosta; Lubomír Lasák, místostarosta

!!!
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nový divadelní kuS ŠoS
Vážení divadelní přátelé, opět pro Vás připravujeme divadelní představení, 

které uvedeme mezi vánočními svátky tohoto roku. Pracovně jsme ho pojmeno-
vali „Hlavně diskrétně“. V době, kdy budete číst tento článek, už budeme mít 
vstupenky a tam bude jméno hry, na kterém jsme se domluvili.

Jedná se o komedii. Myslíme si, že na naše představení si chodíte odpočinout, 
zasmát se a načerpat novou energii, a proto se nepouštíme do nějakých psycholo-
gických divadelních kusů, nad kterými byste museli přemýšlet. Je to prostě od-
dechovka na zasmání a pobavení. Termíny vystoupení jsou 27., 28. a 29. prosince 
2022. Snažíme se čas hraní upravit tak, abychom nekolidoval s jinými termíny 
vánočních akcí, které mají naplánované ostatní obecní spolky.

Náš ansámbl jsme doplnili o nové herečky, 
takže se můžete těšit na nové tváře. Těšíme se 
na Vás a doufáme, že se budete bavit stejně, 
jako u předešlých našich komedií.

Jiří Kolečkář, principál ŠOS

Jk cipíSek ,,i takové dny JSou“
Tak jsme se ještě těšili na další letošní starty Sabiny a Federa. Místo toho ale přišel den, který může potkat každého sportovce. 15. srpna 2022 

večer, při tréninku skoků, kdy Federovi nevyšel odskok, došlo k pádu Sabiny, která se dostala pod zadní nohy Federa. Feder váží 720 kg, navíc je 
okovaný, a tak bylo víc než pravděpodobné, že došlo k úrazu.

Přesto, že se úraz nezdál vážný, rozhodli jsme se zavolat lékařskou 
pomoc, abychom vyloučili vnitřní zranění. Během 10 minut byl na místě 
vrtulník. Lékaři na místě Sabinu vyšetřili a pro jistotu vzali na vyšetření 
CT do Ostravy. Z urgentu dali vědět, že je dobře pobitá, má silné po-
hmožděniny, natržená játra a frakturu kostrče. A tak si poležela několik 
dní na JIP v Ostravě. Rozhodnutí lékařů bylo jasné, 2 až 3 měsíce nesmí 
do sedla. A tím jejich letošní sezóna skončila.

Dnes už je Sabi zase v sedle a opět trénují i vyšší překážky. Srdíčko 
a odvaha jí k tomuto sportu nechybí, ovšem maminka trne s každým je-
jich skokem :-). Snad už si to špatné vybrali a bude už jen dobře. Tak Sabi 
a Féďo - hodně štěstí a úspěchů v sezóně příštího roku.

Stejně tak přejeme všem příznivcům tohoto sportu, členům JK 
Cipísek a všem našim občanům pevné zdraví, krásné, pohodové vánoční 
svátky a úspěšný nový rok 2023.

Eva Gintarová, trenérka
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když Mažoretky neJSou Jen koníčkeM
Pokud to máte jako já, ještě tak 5 let zpátky, tak si při slově mažoretka vybavíte scénu z filmu „Copak je to za vojáka“, kdy Karel Roden v roli 

kapitána Tůmy prohání mažoretky na fotbalovém hřišti za doprovodu dechovky z místního tlampače… 

V dnešní době se dechovka v sestavách 
objevuje jen zřídka, sestavy doprovází hudba 
moderní. Mažoretky jsou přehlídka elegance. 
Soutěžní choreografie jsou založené na práci 
s náčiním baton (hůlka) nebo pompony (třásně), 
které jsou propojeny mnohými tanečními 
a gymnastickými prvky. 

Postupem let si tento sport, ač na první 
pohled čistě ženský (není tomu tak), stal plno-
hodnotným, který se neustále rozvíjí. Jelikož 
kromě amatérských týmů má tento sport také 
svou profesionální tedy reprezentační úroveň, 
kdy se krom malých nepostupových soutěží také 
na Mistrovství České republiky, Mistrovství 
Evropy a také Mistrovství světa.

Však i vy, rodiče, se pousmějete a povyros-
tete hrdostí, když si teď představíte vaše malá 
školičková Sluníčka, kdy holčičky s velkou 
odvahou předstupují před své první publikum. 
Nejedna slzička ukápne dojetím.

Mistrovství Evropy a Mistrovství světa 
s mažoretkovou skupinou Banimo Opava

Nejprve mi dovolte krátké seznámení s touto 
skupinou. Psal se rok 2019 a tři skvělé trenérky 
se jmény Barča, Niki a Monča (BA-NI-MO) se 
rozhodly jít za svým snem a založily tuto sku-
pinu. Vedou holčičky od malých little kadetek 
3 - 7 let, kadetky 8 - 11 let, juniorky 12 - 14 let 
a seniorky 15 - 26 let. Začátky byly složité, jeli-
kož hned po náboru dvě soutěžní sezóny přerušil 
covid-19.

Trenérky jsou to zkušené, sami mají tituly 
jak mistryň ČR, Evropy ale také světa. Svým 
vedením, nápaditostí, vstřícnosti a respektem si 
snadno získají pozornost a lásku dětí. Díky nejen 
těmto vlastnostem v letošní sezóně 2022 pro-
vedly holky nejprve nepostupovými soutěžemi 
(jako je například Opavská růže), dále kvalifika-
cemi na Mistrovství ČR, kde se holky kvalifiko-
valy nejprve do finále a tím také na Mistrovství 

Evropy v Chorvatsku a dále na Mistrovství světa 
v Praze.

Provedu Vás skupinou kadetek, která je mi 
momentálně blízká, jelikož v ní v současné době 
závodí dvě holčičky ze Štěpánkovic. Má dcera 
Amálka Dostálová a Gábinka Kalusová.

Tedy, já vám povím, jsou to nervy, když 
vidíte své dítě, jak z blbinek při nástupu k star-
tovní čáře přepne na 100% koncentraci, a pak 
předstoupí před porotu. Porota hodnotí úplně 
všechno. Jak se holky usmívají, jestli mají na-
pnuté špičky, dodržování formací, počítají pády 
náčiní, přešlapy, atd. atd… Rodiče nedýchají, já 
nedýchám, asi celé 2 – 3 minuty, dokud holky 
nedocvičí. Přes skladbu hlavně na velkých sou-
těžích musí být ticho, jelikož i za zvuky rozhodčí 
strhávají body. Holky docvičí a rodiče vyskočí 
ze sedaček a potlesk se šíří halou. Čím větší 
náročnost soutěže, tím se nervozita zvyšuje. 
Po úspěšném MČR nám holky odjely v červnu 
do Chorvatska. Samy, bez rodičů. Pouze v do-
provodu trenérek a dvou skvělých maminek, 
které trenérkám pomáhají s dozorem. Většina 
holek takto odjela bez rodičů poprvé. Nemůžete 
myslet na to, že máte dítě takhle 
pryč, že se může něco stát. Musíte 
myslet na to, že si to užije, bude mít 
novou zkušenost. Ano, užily si to, 
hotel s bazénem, moře kousek, me-
zinárodní průvod mažoretek měs-
tem, vystoupení pro kolemjdoucí 
turisty při západu slunce u pláže… 

Odměnou holkám byly me-
daile s tituly mistryně Evropy 
a vicemistryně Evropy. Vítali 
jsme holky na parkovišti v Opavě 
u zimního stadiónu vystřelením 
konfet a skandováním. Celá situace 
by se dala přirovnat návratu zla-
tých hochů z Nagana ☺. Holčičky s medailemi 
na krku a slzičkami v očích nás objímaly. Tolik 
radosti a hrdosti!

Mistrovství světa se konalo v srpnu v Praze. 
A zase nervy rodičů, dětí a hlavně trenérek. 
Atmosféra nepopsatelná. I když jsme sestavy vi-
děli tisíckrát, tak je napětí stále stejné. Ohlášení 
nastupujícího týmu v anglickém jazyce je trošku 
změna, přidává to na zvláštnosti.

Tak najednou si uvědomíte, jakou cestu 
ušlo vaše dítě tuto sezónu, a víte, že i když není 
zrovna teď tady medaile, dostalo se mezi ty nej-
lepší z nejlepších! Třebaže to zrovna necinkne 
medailí, i tak jsou pro nás naše holky mistryně 
celého vesmíru. Halou se nese státní hymna pro 
vítěze, potlačujete slzy dojetím.

Je po všem, tím sezóna končí. Týden odpo-
činku a holky se zase uvidí na tréninku, nová 
sezóna, nové sestavy, nové skladby. Už teď mám 
v diáři na příští rok poznačenou každou soutěž.

Pár otázek pro Amálku a Gábinku

Dělala jsi před Baniem již nějaké mažoretky 
nebo jiný sport?
Gábinka: Ano, mažoretky u nás ve školce.
Amálka:  Balet jako malé dítě v Opavě v diva-

dle. Začala jsem mažoretky, když jsem 
byla ve školce v jiném týmu v Opavě 
a potom jsem přešla do Banima. 

Jak dlouho jsi v Banimu?
Amálka: Od jejich začátku.
Gábinka: Asi 3 roky.
Baví tě víc hůlka nebo třásně?
Amálka: Asi třásně, ale teď i hůlka.
Gábinka: Hůlka.
Jak se ti líbilo v Chorvatsku?
Amálka:  Líbilo, bylo pěkně. Mám radost 

z medailí.
Gábinka:  Moc se mi líbilo, hlavně moře. Ničeho 

jsem se nebála.
A co Praha?
Gábinka:  Nejsem moc šťastná, protože jsme ne-

vyhrály, i když jsem se snažila.
Amálka:  Snažila jsem se, plakala jsem, ale být 

šestá na světě je přece pěkné.
Kolik už máš celkem medailí:
Amálka: 25 Gábinka: 16

Protože: Mažoretky z Banima, 
 ty jsou jedna rodina! 

Fotky jsou použity se souhlasem mažoretkové 
skupiny Banimo. www.mazoretky-banimo.cz

Milena Dostálová

AmálkaGábinka
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výzva 10 000 kroků
Znáte výzvu 10 000 kroků? Říká se, že by člověk měl denně ujít tuto vzdálenost (odpovídá 

to asi 7,5 km), aby se cítil dobře a byl zdravý. Ve skutečnosti je ale pro naše tělo důležitější 
pravidelnost, svižné tempo a hezké prostředí. Tímto mottem se již druhým rokem řídí její or-
ganizátoři a vymysleli projekt, jehož cílem je 2 × ročně motivovat lidi z celé České republiky 
k tomu, aby rozhýbali své tělo a podpořili své zdraví. 

Výzvy se může účastnit každý, kdo má 
rád pohyb. Během jednoho měsíce (duben 
nebo říjen) se zapisují výsledky na stránkách 
projektu a své kroky nebo kilometry mů-
žete splnit chůzí, během, nordic walkingem 
(chůzí s holemi) nebo např. i s kočárkem. 
V letošní říjnové výzvě bylo přihlášeno 
11 111 účastníků, aktivních bylo 9 318. 
Nejmladšímu z nich bylo 6 let, nejstaršímu 
87 roků. Účastníci jsou rozděleni do katego-
rií dle pravidel soutěže. Projektu se můžete 
účastnit jako jednotlivec, nebo si s přáteli 
sestavit vlastní tým. 

Z naší vesnice se výzvy účastnila 
p. Helena Hlubková a p. Jiří Slivka. Do výzvy 
je zapsala dcera p. Hlubkové, která bydlí 

v Dobříši, a proto oba soutěžili za toto město 
nedaleko Příbrami. Pravidla umožňují se 
přidat k někomu jinému, ale zakladatel týmu 
musí v daném městě bydlet. Do našeho týmu 
„Čumíš na mě“ jsme z našeho kraje přibrali 
ještě kamarádku Šárku z Opavy. A mohlo se 
soutěžit! Naše každodenní snaha nám z cel-
kem 19 týmů z Dobříše vychodila krásné 
první místo. K tomu nám byl velkou oporou 
především p. Slivka, který denně připisoval 
body za minimálně 20 km a tímto výkonem 
nám zajistil prvenství. Za celý měsíc ušel 
neuvěřitelných 672 km a ve své kategorii 
Senioři 65+ se umístil na 19. místě. Ze všech 
účastníků byl 85. Mamka Helena nachodila 
krásných 465 km a celkově se umístila na 426. 

místě ze všech účastníků. Oběma 
patří velké díky za jejich výkony 
a pomyslné smeknutí kloboukem. 

Doufám, že se v příštím roce 
přidá více lidí z naší vesnice 
a budou nás reprezentovat ve svém 
vlastním týmu.

Jana Hadravová (roz. Hlubková)

Srdce z albertovce dorazilo do vatikánu
O tom jak dva roky háčkuji srdce a rozdávám je lidem jen tak, abychom ne-

zapomněli, že když nám srdce zkamení, bude jenom pláč. A to přece nechceme. 

Papež František vždy hovoří o srdci, o pokoře a lásce. Tak jsem mu v létě poslala 
taky ♥️, normálně poštou a jen jednou, když měl papež kázání o srdci. Já si pomys-
lela, kdyby tak ukázal moje srdce. Ne nestalo se, ale jaké bylo mé překvapení, když 
ve schránce byl dopis od papeže Františka. Ten den to byly přesně dva roky, co 
zemřela naše mama ♥️ a byla to právě ona, která po sobě zanechala mnoho vlny a já 
začala háčkovat srdce. 

Tímto dopisem, který tady zveřejňuji, chci, abychom nezapomněli na své srdce ♥️.
 Karla Zachariková

Volný překlad: Vatikán, 4. října 2022

Milá Karlo,
Svatý otec s hlubokým uspokojením a uznáním přečetl dopis, který jste 

mu napsala 12. srpna, jímž jste vyjádřila city, jako jsou něha a solidarita, 
které jste podpořila darem, jenž doprovázel Váš dopis.

Svatý otec, hluboce vděčný za toto znamení přátelství a šťastný za pro-
jev duchovní blízkosti, pozdravuje Karlu a vysílá na každého člena její ro-
diny útěšné pohlazení úsměvu Panny Marie Fatimské a opakuje jí: “Žehnej 
a posiluj každou touhu po dobru, znovu rozdmýchávej a živ víru, podporuj 
a osvěcuj naději, probouzej a povzbuzuj k lásce, veď každého na cestu sva-
tosti (...); shromážděte je všechny pod svou ochranu a doporučte je všechny 
svému milovanému Synu, Ježíši, našemu Pánu.” (Pověření, 13. X. 2013). 
“S jistotou, že každý z nás je v jejích očích krásný” a že jí nic “není neznámé 
ze všeho, co přebývá ve vašich srdcích”, papež František nechává Karlu, 
její nejmilejší a všechny, kdo jsou jí drazí, v mateřských rukou panny Marie 
Fatimské a prosí, aby se nadále za něj modlili. Všem velmi rád uděluje pa-
pežské požehnání.

Využívám této příležitosti, abych vyjádřil své pocity bratrské úcty 
v Kristu Pánu. Mons. Luigi Roberto Cona, poradce

tip na výlet 
rozhledna halaŠka

V Budišově nad Budišovkou na Vítkovsku 
přibyla dlouho očekávaná turistická atrakce – 
třicetimetrová rozhledna, která je součástí nové 
česko-polské sítě vyhlídek. Rozhledna byla po-
jmenována na počest budišovského rodáka, fy-
zika, matematika a astronoma Františka Ignáce 
Kassiána Halašky.

Z rozhledny se zadíváte do dáli a uvidíte 
Beskydy, Červenou horu u Libavé, Praděd. 
Rozhlednu najdete na kopci Kopřivná. Díky vy-
hlídce tudy vede speciální trasa u státní hranice.

Stavba je součástí projektu Silesianka, v němž 
jsou zapojené rozhledny a vyhlídková místa 
v opavském okrese a polské části euroregionu. 
Celkem jde o více než třicet rozhleden. Symbolem 
Silesianky je dětská kresba rozhledny s dalekohle-
dem na krku.  Zdroj: www.kudyznudy.cz
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deJte pozor na   Srážku Se zvěří
Zvěř v lesích a na polích je přes den 

většinou zalezlá v houštinách, zato v noci, 
kdy je nejvíce klidu, se ráda prochází a ne-
vynechává také komunikace mezi městy 
a vesnicemi. 

Známe to všichni, vracíme se už za tmy 
domů, nebo ráno brzo vyjíždíme do práce, 
cesty prázdné a z ničeho nic se před námi ob-
jeví srnec. Než stihnete zareagovat, zvěř leží 
sražená na cestě a na autě máte značnou škodu. 
Platíte-li si havarijní pojištění, automaticky vo-
láte policii, ale pokud se pojistka na srážku se 
zvěří nevztahuje, co pak? Spousta lidí nechá 
zvěř tam kde je a odjede. Někteří si možná řek-
nou, že když už mají škodu, aspoň si vezmou 
zvěřinu k nedělnímu obědu. To je však trestný 
čin pytláctví a za ten čeká takového řidiče 
v tom nejlepším případě tučná pokuta. Většina 
nešťastníků, kteří zvěř srazí, a znají buďto ně-
kterého myslivce či starostu obce, volá právě 

výSadba StroMů na Jankovci
Letošní poslední výsadba stromů byla naplánována na státní svátek 

17. 11. 2022. Cílem bylo rozšířit remízku Jankovec tentokráte ze strany 
od Kravař o dalších 83 listnatých stromů 7 různých druhů.

Organizací akce a vyřízování dotace (finance poskytl státní fond ži-
votního prostředí) se ujala společnost „Zeměles“. 

V 8 hodin ráno nám přivezli krom stromků i potřebné kůly a pletivo, 
nějaký vázací materiál a šlo se na věc. Naštěstí, jako u nás pokaždé, přišlo 
docela dost lidí z řad občanů. Vesměs chodí ti stejní nadšenci, takže jsme se 
nezdržovali nějakým dlouhým vysvětlováním, jak zasadit správně strom.

Díry pro stromy byly opět předkopány, takže sázení šlo v ne úplně 
přívětivém počasí poměrně rychle. Velká část dobrovolníků se ujala sa-
motného sázení, někdo vázal, někdo přibíjel. Organizátoři „Zemělesu“ 
tuto souhru chválili a říkali, že takovou osádku by potřebovali při každé 
výsadbě. 

Za dvě hodiny bylo hotovo. Přišel čas stromy zalít vodou a občerstvit 
se. Obec opět zajistila stan, kde byla možnost dát si čaj, grog, vodu, džus či 
oplatek. Připraveny byly i špekáčky, které si většina s přítomných opekla 
na ohništi v remízce. Tam se vše i dobře probralo a myslím, že všichni 
spokojeně nakonec odcházeli domů.

Již loni vysazeno na Jankovci 120 stromů. Letos 83 stromů (lípy, 
habry, jeřabiny, buky, duby, břízy a třešně). Při troše štěstí zde jednou 
bude pěkný lesík. Za to patří poděkování těm, kteří se těchto výsadeb 
zúčastnili. Díky patří i myslivcům, kteří se zde v hojném počtu angažo-
vali a o tuto lokalitu pečují. Díky i vedení obce, že tuto změnu v krajině 
podpořilo a zajistilo vždy potřebné zázemí. Martin Peterek, organizátor

vySadili JSMe Slívovovou aleJ
Za bývalou sběrnou kovošrotu se nachází polní cesta, která nás dovede až na Střední dvůr, 

tzv. Mittelhof. Kdysi ji místní nazývali „Slívová“. Dnes se zde už žádné slívy nenachází… Toto 
rčení jsme mohli slýchávat často, ale již neplatí. Dne 5. listopadu 2022 jsme se to rozhodli změnit 
a slívy v tomto místě opět vysadit.

Týden před výsadbou začaly přípravy. 
Vyměření, odvoz cukrové řepy, výkop děr pro 
výsadbu, zajištění alespoň drobného občerst-
vení a zázemí, to vše bylo na nás. Veškeré ná-
klady na výsadbu včetně organizace zajišťovala 
nezisková organizace „Sázíme stromy“.

V 9 hodin ráno se sešlo zhruba 50 nadšenců. 
Počasí bylo chladné, foukalo, a tak po úvodní 
ukázce toho, jak správně zasadit strom, se 
všichni pustili s vervou do práce. Jak už tak 
u nás bývá zvykem, sázení šlo všem na jed-
ničku. Celkový počet 66 švestek se podařilo 
zasadit do dvou hodin. A to včetně nabití dvou 
opěrných kůlů ke každému stromu a přidělání 

pletiva proti okusu zvěře. Pracovníci obce pak 
stromy zalili a mohlo se vše probrat ve stanu, 
kde přeci jen tak nefoukalo.

Velký dík patří již zmíněné organizaci 
„Sázíme stromy“. Musím říct, že s těmi se sází 
vždy na jedničku. Díky patří i pracovníkům 
střediska služeb. A asi ten největší dík, patří 
těm, kteří přišli. V dnešní uspěchané době je 
zázrak najít si trošku času. Je někdy i těžké pře-
moci se a jít něco dělat. Častokrát se nedonu-
tíme v chladném počasí vyjít ven. To všechno ti, 
co přišli, zvládli. A tak máme novou alej.

Zase něco pro příští generace…
Martin Peterek, organizátor 
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deJte pozor na   Srážku Se zvěří
jim, často v mylném domnění, že oni jsou těmi 
nejpovolanějšími, kteří tuto situaci mají řešit. 
Katastr honebního společenství se však vět-
šinou od katastru obce značně liší. Prakticky 
to znamená, že na některých územích obce 
Štěpánkovice, loví např. myslivci z Bolatic. 

Jak tedy postupovat? Než začnete jednat, 
nezapomeňte na bezpečnostní prvky – vý-
stražná světla, trojúhelník a reflexní vestu, aby 
té škody nebylo ještě více. Pak jednoduše zavo-
lejte policii a oznamte místo, kde ke srážce se 
zvěří došlo. Oni ví, na kterého z mysliveckých 
hospodářů se obrátit, aby sraženou zvěř odvezl 
ze silnice. Volejte i v případě, že zraněná zvěř 
odběhne z cesty dál do pole či lesa.

Ideální by ovšem bylo, abyste takovou 
situaci řešit nemuseli. Myslete tedy na svých 
cestách nejen ve tmě na to, že zvěř nechápe, 
jaké nebezpečí jí od jedoucích aut hrozí a vrhá 
se tedy střemhlav přes cesty.

 Za MS Štěpánka Anna Rycková

PLES
2023
KOBEŘICE
SÁL OBECNÍHO DOMU

07.0I
VE  20:00  HODIN
VSTUPNÉ: 300KČ

VSTUPENKY ZAKOUPÍTE NA RECEPCI FITNESS ŠTĚPÁNKOVICE
ZAHRADNÍ 10, TEL.:724 633 307

PŘI MŠ A ZŠ
ŠTĚPÁNKOVICE
VÁS ZVE NA

KAPELA DRIVE
TOMBOLA
WELCOME DRINK
AUTOBUS TAM/ZPĚT

Š K O L N Í
SRPDŠ

Jak pSychicky zvládnout (neJen) energetickou krizi? 
Vysoké nároky, nepolevující požadavky, 

tíživá finanční situace, závažné životní změny, 
pocit bezmoci… To vše v nás vyvolá dlouho-
dobý stres. Ten se pak projeví nejen na psy-
chickém rozpoložení (deprese, úzkosti, nespa-
vost…), ale i na fyzickém zdraví (bolesti hlavy, 
snížená imunita, časté infekce…). Problém je, 
že čím déle jste v zajetí chronického stresu, tím 
méně jej ve své podstatě vnímáte. Jednoduše 
naše tělo začne fungovat v určitém automatic-
kém módu, který je ale dlouhodobě neudrži-
telný a může vést jen k jedinému – k napros-
tému vyčerpání organismu.

Jedním ze způsobu prevence stresu je vy-
hledávání informací. Dává nám to pocit určité 
kontroly. Ovšem pozor! Je potřeba vyhledávat 
ověřené informace, filtrovat hoaxy a netrávit 
tím více než 6 hodin týdně. Ne nadarmo se říká, 
že všeho moc škodí. Velké množství informací 
(zejména těch negativních – válka, krize spo-
lečnosti…) totiž může naopak zhoršit náš emo-
cionální stav.

Nezapomeňte se starat o své zdraví. Při 
stresu hůř spíme, tolik se nehýbeme a ne-
dáváme pozor na stravu, proto se zaměřte 
i na tyto oblasti. Někdy se budete muset přinu-
tit jít na procházku, pravidelně jíst, dostatečně 
spát. Ale je to potřeba a výsledky se dostaví. 
Najděte si čas na odpočinek a buďte k sobě las-
kavější. Vyzkoušejte relaxaci a relaxační dý-
chaní. Rozvíjejte své zájmy a koníčky. Trávit 
čas věcmi, které vás baví, vám může pomoci 
odvrátit pozornost od stresující situace. Pokud 
se cítíte osamělí nebo izolovaní, nové koníčky 
mohou být také dobrým způsobem, jak poznat 
nové lidi.

Stanovte si reálné cíle. Dělejte něco pravi-
delně, i když je to malé. Třeba můžete šetřit 
menší částky každý měsíc, aby vás pak nepře-
kvapilo vyúčtování za energie. Uskromněte se 
na Vánoce, nemusíte obdarovat všechny do-
spělé, zaměřte se spíše na děti. Všichni cítíme 
strach. Zvláště, když čelíme změnám. Pokud 
čelíte výzvě a cítíte se paralyzováni, zeptejte 

se sami sebe: „Jaká je ta nejmenší věc, kterou 
mohu udělat, abych mohl začít?“ Když na něco 
přijdete – udělejte to. A v neposlední řadě - 
mluvte o svých pocitech a obavách. Nedržte je 
v sobě, ale pobavte se s někým blízkým, nebo 
se zkušeným psychologem. 

Sledujte a pozorujte, co funguje a co ne. 
To, že někomu pomáhá nějaká taktika, nezna-
mená, že vám také musí. Hledejte svůj vlastní 
způsob jak stresové situace zvládnout.

Online psychologická poradna MOJRA.cz
www.mojra.cz
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ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ
Jakub Jan Ryba

ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ

Vstupenky v předprodeji na OÚ Štěpánkovice

28. prosince 2022

v 15.00 hod.

Vstupné: 100,- Kč

Účinkují:

Smíšený pěvecký sbor P. Cypriana Lelka – Dolní Benešov

Komorní orchestr – Dolní Benešov

Varhany – Nenko Slavov 

Sólisté:
Denisa Bílá – soprán, Anna Nitrová  – alt

PPetr Němec – tenor, Petr Urbánek – bas

Diriguje: Jonáš Harman
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